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NIEUWE-TONGE – Afgelopen dinsdag 7 juli was het patatdag op de Oranje Nassauschool in Nieuwe-Tonge. Alle leerlingen en de docenten werden getrakteerd 
op patat met een kroket of een frikandel. Na afloop kwam er een heuse ijscokar iedereen van een ijsje voorzien. Omdat er dit jaar vanwege corona geen 
schoolreisje was, heeft de Adviesraad met hulp van de Activiteitencommissie hiervoor gezorgd en iedereen vond het fantastisch.

REGIO – Een dagje ontspannen op stap met het gezin of samen 
de rust opzoeken, kan deze zomer weer met Expeditie Haringvliet. 
Tot 6 september zijn er weer vaarverbindingen voor fietsers en 
wandelaars tussen Hellevoetsluis, Middelharnis, Nieuwendijk, Stad 
aan ’t Haringvliet, Tiengemeten en Stellendam. Mede als gevolg 
van de coronacrisis is er dit jaar wel een aangepast aanbod. Er zijn 
alleen directe verbindingen tussen de kernen en naar Tiengemeten 
beschikbaar. Aan boord van de Heicondias of de Linquenda II is het 
vanaf het water genieten van al het moois wat het Haringvliet te bieden 
heeft. Vanwege de coronamaatregelen is reserveren verplicht. Aan 
boord wordt rekening gehouden met de RIVM-richtlijnen, er wordt 
1,5 meter afstand gehouden. Naast de ultieme vaar- en natuurbeleving, 
wordt toeristen en inwoners van de omliggende gemeenten een 
dagje uit aangeboden. Een dagje shoppen en terrasjes pakken in 
Hellevoetsluis, vanaf de boot met een treintje naar het mooie centrum 
van Middelharnis en Sommelsdijk of de rust vinden op Tiengemeten. 
Voor kinderen is er een grote natuurspeelplaats en voor de 
allerkleinsten een Ukkie-eiland. Ook is het mogelijk om het leefgebied 
van de bever onder begeleiding van een boswachter te bekijken en in 
Stellendam is het mogelijk om zeehondenopvang A Seal te bezoeken. 
Kijk voor meer informatie op www.expeditieharingvliet.nl. 
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In het jaarverslag is verder te lezen dat in het verslagjaar de bestuursvorm 
van de stichting is gewijzigd. Tot 17 september werkte Stéphanos met het 
klassieke bestuursmodel. Vanaf dat moment is de structuur overgegaan 
naar een Raad van Toezicht (RvT)/Raad van Bestuur (RvB).
Dankbaar mag worden opgemerkt dat Stéphanos een zeer betrokken 
achterban heeft, waardoor er ten opzichte van 2018 sprake was van een 
groei, blijkt uit de gepubliceerde cijfers. De inkomsten van Stéphanos zijn 
in 2019 met ongeveer 10% gestegen.

Op 29 juni heeft stichting Stéphanos haar jaarverslag 
over 2019 gepubliceerd.

“We mochten wederom hulp bieden aan de meest kwetsbaren in de 
Afrikaanse samenleving en daarbij mocht het Woord van God centraal 
staan. Boven alles uit weten we ons afhankelijk van de Heere in ons 
gehele doen en laten. Zonder alle betrokkenen kunnen we het werk 
niet verzetten. Zonder zo’n grote trouwe achterban is er geen activiteit 
mogelijk. Maar zonder ‘s Heeren zegen gedijt er niets en is er geen 
vrucht. Daar bidden we dagelijks om”, aldus directeur/bestuurder J. van 
der Ham in het jaarverslag. Direct en indirect heeft Stéphanos opnieuw 
duizenden kinderen en families mogen helpen in de dorpen in Malawi 
en Zambia.

In het jaarverslag is uitgebreid te lezen over de voortgang van de 
projecten in Malawi en Zambia. Zo mochten in Zuid-Malawi weer 
veel kinderen en hun families geholpen worden, met name op 
het gebied van (Bijbel)onderwijs en landbouwactiviteiten. Op de 
Stéphanos school mogen goede resultaten worden geboekt, 89% van 
de basisschool leerlingen is geslaagd voor de eindexamens. Stéphanos 
heeft in Zuid-Malawi diverse afdelingen, zoals Geestelijke vorming, 
Zorgafdeling (weeshuis, dagopvang en kliniek), Speciaal onderwijs, 
Kleuter- en basisonderwijs, VTC (beroepsopleidingen), Boerderij 
(landbouw, veeteelt en maïsmolen), Dorpsontwikkelingsprogramma 
en het FAP (Family Adoption Program). Het studentenaantal op de 
beroepsopleiding is ten opzichte van 2018 met 234 studenten fors 
gegroeid naar 592 studenten. Op de boerderij wordt gezorgd voor 
eigen voedselvoorziening. Ook wordt er onder andere gewerkt aan het 
genereren van lokale inkomsten door verkoop van eigen producten.
J. van der Ham; “De noodhulp die we (vooral) in maart 2019 boden, was 
als gevolg van de vernietigende overstromingen in de zuidoosthoek van 
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Stichting Stéphanos publiceert jaarverslag

OUDDORP
Herv. Gem. 9.30 uur ds. C. Doorneweerd, 14.00 uur 
ds. A.A.W. Boon en 18.00 uur ds. H.J. Stoutjesdijk 
(via kerkradio en www.kerkomroep.nl) – Hersteld 
Herv. Gem. 9.30 uur ds. G.T. van Appeldoorn 
(belijdenisdienst) en 18.30 uur ds. A.P. Muilwijk 
(uitzending kerkdienst) – Geref. Kerk 9.30 uur ds. 
W. van der Kooij en 18.30 uur ds. H. Russcher – Ger. 
Gem. 9.30 uur (bed. H.D.) en 18.30 uur ds. G. Pater 
(kerktelefoonuitzending) – Doopsgezinde Gem. 9.30 
uur ds. K. van Wijngaarden en 18.30 uur Youth Event 
– Jorg Littooy (aanmelden, of via Youtube en RTV 
Slogo)

GOEDEREEDE
Herv. Gem. 10.00 uur ds. H.J. van der Veen (openbare 
belijdenis) en 18.30 uur ds. A. Vastenhoud (via 
kerkradio en www.kerkomroep.nl) – Hersteld Herv. 
Gem. 9.30 uur ds. J.W. van Estrik en 18.00 uur ds. T.A. 
Bakker (via kerkomroep)

STELLENDAM
Herv. Gem. 10.00 uur (wijk 3) en 17.00 uur (wijk 4) 
ds. D. Hoolwerf – Hersteld Herv. Gem. 10.00 uur 
(doopdienst) en 18.00 uur ds. W.J. van den Brink (via 
kerkomroep) – Geref. Kerk 10.00 uur dhr. M. de Jong 
(via website en kerkomroep)

MELISSANT
Hersteld Herv. Gem. 10.00 uur ds. A.P. Muilwijk en 
18.00 uur ds. G.T. van Appeldoorn – Geref. Kerk 
9.30 uur ds. N. Rijneveld-Schep – Ger. Gem. 10.00 en 
18.00 uur ds. C.J. Meeuse – Ger. Gem. in Ned. 10.00 
en 18.00 uur leesdienst

DIRKSLAND
Herv. Gem. 10.00 uur ds. J.T. de Koning en 18.00 
uur ds. K. Timmerman (jeugddienst) (via kerk-tv en 
kerkradio) – Ger. Gem. 10.00 uur (bed. H.D.) en 18.00 
uur ds. K. Boeder (via kerktelefoon en internet) – 
Ziekenhuis 14.30 uur geen dienst

HERKINGEN
Herv. Gem. 10.00 uur ds. D. Boers en 18.00 uur 
ds. F. Visser – Hersteld Herv. Gem. 9.30 uur ds. 
G.K. Terreehorst en 18.00 uur ds. A. van Wijk (via 
kerkomroep en kerktelefoon) – Ger. Gem. 10.00 uur 
leesdienst en 14.30 uur ds. K. Boeder (bed. H.D.) 
(preekuitzending)

SOMMELSDIJK
Herv. Gem. 10.00 uur (bed. H.D.) en 17.00 uur 
ds. M.K. de Wilde (digitaal en via kerktelefoon) – 
Hersteld Herv. Gem. 9.30 uur ds. D.H.J. Folkers en 
17.00 uur ds. A. Kos (bed. H.D.) (video- en audio-
uitzending) – Lukaskapel 10.00 en 14.30 uur geen 
dienst – Exodus Gemeente PKN 10.00 uur ds. J. de 
Visser (overstapdienst) – Remonstrantse Gem. 10.00 
uur geen dienst – Lachai-Roï Gem. 10.00 uur dhr. M. 
Domburg (digitale dienst)

MIDDELHARNIS
Herv. Gem. 10.00 uur ds. M.J. Middelkoop (bed. H.D.) 

en 18.00 uur ds. A. ten Brinke (via kerkradio) – Geref. Kerk 10.00 uur 
ds. L.J. Lingen (via www.emmauskerkmiddelharnis.nl en kerkomroep.
nl) – Ger. Gem. 9.30 uur (bed. H.A.) en 18.00 uur ds. G.J.N. Moens 
(belijdenisdienst) (via kerktelefoon en internet) – Chr. Geref. Kerk 10.00 
en 18.00 uur prof. dr. A. Baars – Geref. Kerk (Vrijgem.) 9.30 uur br. R.C. 
Verkerk – CGM De Rots, Diekhuus 10.00 uur dhr. G. Westerkamp (via 
livestream)

NIEUWE-TONGE
Herv. Gem. 9.30 uur prop. J.G. Blok en 18.00 uur prop. L. Solleveld (via 
www.hervormdegemeentenieuwetonge.nl) – Hersteld Herv. Gem. 9.30 
uur ds. T.A. Bakker (bed. H.D.) en 18.00 uur ds. J.W. van Estrik (diensten 
online mee te luisteren) – Ger. Gem. 10.00 en 18.00 uur leesdienst (via 
kerktelefoon en internet)

OUDE-TONGE
Herv. Gem. 10.00 uur ds. M. Kreuk en 18.00 uur ds. B.M. van den Bosch 
(via audio-uitzending en www.kerkdienstgemist.nl) – Ger. Gem. 10.00 
uur leesdienst en 15.30 uur ds. C.J. Meeuse (via kerkdienstgemist.nl) – 
Evangelie Gemeente Flakkee 10.00 uur J. Spijker – Messiaanse Gemeente, 
De Bron, zaterdag 13.00 uur dhr. D. Gerrets

STAD a/h HARINGVLIET
Herv. Gem. 10.00 uur prop. A.L. Kornaat en 18.00 uur www.
hervormdmiddelharnis.nl – Geref. Kerk 10.00 uur ds. Th.W.H. van der 
Heijden (via kerkomroep.nl)

DEN BOMMEL
Herv. Gem. 10.30 en 18.00 uur ds. B. de Borst (www.kerkomroep.nl en 
kerktelefoon) – Geref. Kerk 10.00 uur dhr. J. Anninga

OOLTGENSPLAAT
Herv. Gem. 9.30 uur ds. G.J. Anker en 18.00 uur ds. D. Boers (via 
kerkomroep.nl) – Hersteld Herv. Gem. 9.30 uur kand. M. Diepeveen en 
15.30 uur nog onbekend (via livestream) – Geref. Kerk 9.30 uur ds. J.H. 
Becker (bev. ambtsdragers) – Ger. Gem. 9.30 uur leesdienst en 15.00 uur 
ds. A.T. Huijser (via kerktelefoon en internet)

LANGSTRAAT
Herv. Gem. 10.00 uur mr. J.P. de Man (via kerkdienstgemist.nl)

DIRKSLAND – Ger. Gem. dinsdag 
14 juli 19.30 uur ds. K. Boeder 
(belijdenisdienst)

OUDE-TONGE – Ger. Gem. dinsdag 14 
juli 19.30 uur ds. G. Hoogerland

OOLTGENSPLAAT – Ger. Gem. 
woensdag 15 juli 19.30 uur ds. P. 
Mulder (bev. ambtsdragers)

Afrika. De snelle medewerking 
van een drietal samenwerkende 
reformatorische kerken heeft ons 
zeer verblijd.” Daarnaast is er veel 
steun ontvangen van ondernemers 
en gevers uit het hele land.

In Midden-Malawi is ook 
in 2019 in lokale dorpen 
(kinder)evangelisatie- en 
ontwikkelingswerk gecombineerd 
vormgegeven. Naast het evangelie 
is er kennis doorgegeven om in 
eigen levensbehoefte te kunnen 
voorzien, door middel van een 
ontwikkelingsprogramma op 
landbouwgebied.
In Zambia mocht het werk ook 
zijn voortgang hebben. In 2019 is 
er door veldwerkers gewerkt aan 
de uitvoering van de missie. Al het 
werk in Zambia is er op gericht 
mensen bekend te maken met 
het Woord van God en daarnaast 
om mensen fysiek, materieel en 
geestelijk bij te staan. De vertaling 
van de Van Dam kinderbijbel 
deel 2 was in 2019 afgerond en 
de vertaling van de Kijk- en 
Luisterbijbel van L. Zwoferink 
is herzien. Beide boeken zijn 
gedrukt.

Werkendam



NieuwsVRIJDAG 10 JULI 2020 3

Machiel Osseweijer 
ontvangt postuum 
Mobilisatie-
Oorlogskruis

Machiel Osseweijer werd in 1914 in Den Bommel geboren en groeide 
daar ook op. In 1984 overleed hij in zijn woonplaats Hilversum. 
In het bijzijn van familie en bekenden, vond de uitreiking van 
de onderscheiding Mobilisatie-Oorlogskruis dan ook plaats in 
verenigingsgebouw De Bommelstee. In haar toespraak stond 
burgemeester Ada Grootenboer-Dubbelman stil bij de inzet op militair 
gebied van Osseweijer. Als jongen van 20 jaar vervulde hij in 1934 
zijn dienstplicht bij de Koninklijke Landmacht bij het 14e Regiment 
Infanterie. Tijdens de mobilisatie van 1939-1940 werd hij ingezet aan 
de Zanddijkstelling in Zuid-Beveland en maakte hij het bombardement 

in Middelburg mee. Tot juli 
1940 was hij aangesloten als 
Bijzondere Vrijwilliger bij het 
Landstormkorps. Door de razzia 
in december 1944 werd hij als 
arbeidskracht ingezet. Na de 
oorlogsjaren meldde hij zich in 
1949 aan bij de Nationale Reserve.
Het Mobilisatie-Oorlogskruis is 
een onderscheiding die betrekking 

heeft op tenminste zes maanden inzet in diensttijd in de jaren 1939 
en 1940 tijdens de mobilisatie. Deze onderscheiding is ingesteld door 
koningin Wilhelmina in een Koninklijk Besluit van 11 augustus 1948. Op 
1 december 1992 kwam er een wijziging op het instellingsbesluit.
De kinderen van Machiel Osseweijer dienden een aanvraag in voor 
toekenning van het Mobilisatie-Oorlogskruis aan hun vader. Nadat 
het Ministerie van Defensie de kinderen berichtte dat het Mobilisatie-
Oorlogskruis postuum werd toegekend, voldeed burgemeester Ada 
Grootenboer-Dubbelman graag aan het verzoek om de onderscheiding 
uit te reiken op de geboortegrond van Machiel Osseweijer.

Den Bommel

(Foto: Wim van Vossen).

Er zijn nog veel mitsen en maren rond de de Kadernota (2021), waarin beleidsuitgangspunten en financiële 
ontwikkelingen als start voor de Programmabegroting voor 2021 zijn opgenomen. Het tekort zal door de 
coronacrisis in 2021 vermoedelijk oplopen naar 1,8 miljoen euro. Dat bleek gisteren bij de bespreking ervan in 
de gemeenteraad. 

Financieel tekort gemeente in  
2021 vermoedelijk 1,8 miljoen

De financiële gevolgen van de coronacrisis zijn onduidelijk en 
de geraamde gelden die nodig zijn voor het treffen van passende 
maatregelen, extra uitkeringen, hogere kosten, schuldhulpverlening 
enz. varieerden aanvankelijk in ramingen van 348.000 euro tot liefst 4,4 
miljoen euro. Dat negatieve aspect kan iets worden bijgesteld nu het rijk 
over de maanden april en mei aan de gemeente 1,1 miljoen euro rond 
corona zal compenseren. Mogelijk zit er nog meer in het verschiet, maar 
onzekerheid is troef. Ook andere rijksuitkeringen (Gemeentefonds) zijn 
nog niet bekend.
Natuurlijk biedt de inzet van Enecogelden (waarover de raad 16 juli 
beslist, evenals dan een voorstel voor een budget voor een Steunfonds van 
2,5 miljoen euro) kansen op een positief financieel perspectief in 2022. 
Maar waakzaamheid is geboden en voor 2021 zal het rode cijfer (tekort) 
vermoedelijk 1,8 miljoen euro bedragen. Tijd om weloverwogen knopen 
door te hakken en keuzes te maken. Dat gaat uiteraard allemaal niet meer 
lukken om zorgvuldig in te vullen in de Kadernota voor de genoemde 
laatste raadsvergadering voor het zomerreces. Daarom wordt de 
Kadernota naar september verschoven en de Begrotingsbehandeling 2021 
is nu vastgesteld op 8 oktober (dialoog met politieke beschouwingen) en 
vervolgens op 15 oktober besluitvormend.

Praat- en procesplaat
De opzet van de Kadernota is algemeen beschouwend nagenoeg 
gelijk aan voorafgaand jaar met als leidend element de visie die is 
opgenomen in de praat- en procesplaat. Het perspectief toont aan dat 
de financiële grenzen in beeld zijn. In de meerjarenbegroting – na 
2021 – kan een sluitend beeld worden overlegd met de toevoeging dat 
enkele posten nog ingevuld moeten worden. Opnieuw wordt uitgegaan 
van een zogenoemde anticiperende begroting. Als pijlers gelden de 

aanduidingen: Een duurzaam, 
innovatief, aantrekkelijk- en vitaal 
eiland. Waarbij ingespeeld wordt 
op de klimaatverandering en 
circulaire economie. Mobiliteit 
en ontwikkelruimte met nieuwe 
woonmilieus/verblijfsrecreatie 
en -centra. En demografische 
ontwikkelingen, kwaliteit van 
leven, transitie naar netwerk van 
dorpen. De uitdaging voor de 
gemeente is om verder te willen 
groeien met onder andere de 
economische monitor en de op 
te stellen omgevingsvisie. Daarbij 
beseffend dat door het economisch 
perspectief het maken van keuzes 
onvermijdelijk is.

Enkele speerpunten
In de Kadernota worden diverse 
onderwerpen opgesomd waarvoor 
de portefeuille getrokken moet 
worden, zoals herstelwerk 
Havenkade Middelharnis en hoe 
verder te gaan met bijvoorbeeld 
ontwikkeling van het Fort en 
de zwembaden op het eiland. 
De genoemde Enecogelden 

zouden voor een deel besteed kunnen worden aan versterking van 
de vermogenspositie en uiteraard krijgt de Beroepscampus dan een 
stevige basis. Voor dit jaar en 2021 staan er noodzakelijke werken 
op het programma zoals het fietspad langs deel van de Langeweg 
in Middelharnis, bij Beroepscampus. Ook het uitwerken van de 
verbeteringsmaatregelen 'Overeenkomst N59 (Energy Highway)' en de 
oplevering van de omlegging van de N215 tussen Dirksland en Melissant 
staat op de rol. Voor 2021 is groot onderhoud aan de N215 gepland, wordt 
een start gemaakt met de ontsluiting van kern Nieuwe-Tonge en de aanleg 
van de turborotonde Middelharnis/Sommelsdijk. Daarna volgt de aanpak 
van de punten uit het VCP Middelharnis/Sommelsdijk. Er zijn middelen 
nodig voor uitbreiding van het AED-netwerk, het Investeringsplan 
Voetbalaccommodaties, Gebiedsmarketing en bijstelling van het 
toeristenbelastingtarief. Voor de eilandbewoners blijft de belastingdruk 
laag, kijkend naar gemeenten rondom, ook al zou mogelijk 1 procent als 
hogere heffing opgelegd worden.

Op koers
De economie van Goeree-Overflakkee ligt op koers. De ontwikkelingen 
in de gemeente, op het gebied van werkgelegenheid, arbeidsproductiviteit 
en bruto regionaal product laat na de economische crisis een flink 
stijgende lijn zien. De gemeente staat nu op een kruispunt. Om te blijven 
groeien is de economie van het eiland gebaat bij een betere aansluiting 
tussen onderwijs en arbeidsmarkt. Toewerken naar een balans. Met 
de beroepscampus is hiermee een goede start gemaakt. Om verder te 
groeien is het van belang dat allianties met partners uit andere gemeenten 
worden aangegaan. Maar dan moet het rijk dat de gemeente ook mogelijk 
maken zonder de noodklok te behoeven te luiden voor invulling van 
(overgedragen taken) bij de gemeentelijke voorzieningen.

Goeree-Overflakkee

Jaap Ruizeveld

Burgemeester Ada Grootenboer-Dubbelman reikte 
gisteren (donderdag) postuum de onderscheiding 
Mobilisatie-Oorlogskruis uit aan de kinderen van 
Machiel Osseweijer, oud-inwoner van Den Bommel. De 
onderscheiding werd toegekend door het Ministerie 
van Defensie. 
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Eilandmarketing wil Goeree-Overflakkee 
als echt merk neerzetten
In de dialoogbijeenkomst 
was donderdag ruimte voor 
de presentatie en toelichting 
op de merkidentiteit 
Eilandmarketing GO. 
“Eilandpromotie wordt 
vooral succesvol wanneer 
wij Goeree-Overflakkee als 
een echt merk neerzetten. 
Met een aansprekende 
belofte, een herkenbare 
visuele identiteit en een 
dijk van een verhaal. Dat 
is precies wat wij in onze 
merkgids gedaan hebben”, 
gaf directeur Michel 
de Bruin van Stichting 
Eilandmarketing aan. 

Door Jaap Ruizeveld

"Het doel is om duidelijk te laten zien 
waar het eiland voor staat en met een 
merkvisie te stimuleren om naar het 
eiland te komen. Om er te wonen, te 
werken, te investeren en te recreëren. 
Wij zorgen ervoor dat beloftes 
worden waargemaakt." 
De raad kreeg inzicht in 'Mijn eiland' 
als thema en stijl. De toeristische 
visie 2025 met uitvoeringsplan (2025) 
richting het merkconcept. De Bruin 
wees op diverse mogelijkheden 
vallend onder pionieren, koesteren 

en waarderen. Goeree-Overflakkee 
als echt merk neerzetten is meer dan 
een huisstijl en logo, benadrukte de 
directeur.
  
Onderscheiden
In de afgelopen tijd is in workshops 
met onder meer ondernemers, 
de gemeente en Eilandmarketing 
toegewerkt naar het punt om krachtig 
en bondig de vraag in te vullen: Hoe 
wil je je onderscheiden? Inspiratie 
en kwaliteit bieden. Voorloper willen 
zijn door dicht bij “onszelf ” te blijven, 
De lat ambitieus hoog te leggen. In 
te steken op mogelijkheden voor het 
gehele eiland. Niet alleen gericht op 
de Kop van Goeree. Vooral vanuit de 
raad werd hierop gewezen.

Voorbereiding
"Dat alles is nu in de eindfase van 
voorbereiding. Vervolgens komen 
wij toe aan het starten van de 
campagne. Wij willen mensen in 
beweging brengen. Lading geven aan 
het merk. De slogan ‘Mijn eiland’ 
krijgt wellicht in de toekomst een 
andere uitstraling", schetste De 
Bruin.. Toen vanuit de raad hierover 
wat opmerkingen klonken, zei 
wethouder Both dat de gemeente de 
lijn houdt en in contact blijft met de 
stichting Eilandmarketing omtrent 
afstemmingen. Het was een eerste 
kennismaking – vlot gepresenteerd – 
met zeker op enige termijn een nader 
uitgewerkt project dat de kracht en 
positie van het eiland kan versterken. 

Goeree-Overflakkee

Raad: 'Integrale inzet nodig voor aanpak verslavingspreventie'
Goeree-Overflakkee

Zowel intern binnen gemeente 
Goeree-Overflakkee, als 
extern bij (keten)partners 
wordt in toenemende mate 
de verslavingsproblematiek 
opgemerkt. Met name bij jeugd en 
jongvolwassenen. Hierbij wordt 
ook gesignaleerd dat het huidige 
hulp- en zorgaanbod mogelijk 
ontoereikend is. De toename in 
(de beleving van) problematiek en 
het beperkte zorgaanbod, zorgen 
ervoor dat er momenteel geen 
sluitende aanpak bestaat. Er is dus 
behoefte aan inzet die verder kijkt 
dan preventie. Om dit te bereiken, 

moet er een integrale aanpak 
van verslavingspreventie ingezet 
worden. Vanuit de gemeente werd 
gemeld dat vanaf september de 
verschillende inventarisatiesessies 
zullen starten.

Noodzaak
De noodzaak om actief 
aan de slag te gaan met het 
voorkomen en verminderen van 
verslavingsproblematiek, wordt 
bevestigd door de uitkomsten 
van het recente gepresenteerde 
rioolwateronderzoek. Hierin komt 
naar voren dat amfetaminegebruik 

De dialoogbijeenkomst (beeldvormende beschouwing) 
van de gemeenteraad stond donderdagavond 
bol van de toelichtingen op onderdelen van de 
Uitkomst rioolwateronderzoek en de conceptversie 
(1) Beleidsnota Aanpak verslavingspreventie. De 
beleidsnota verslavingspreventie richt zich op het 
voorkomen van problemen rond drugsgebruik, 
(overmatig) alcoholgebruik, roken en een ongezonde 
omgang met internet. 

Door Jaap Ruizeveld

www.arensmanuitvaart.nl

0187 - 491396 
Stoofweg 24, 3253 MA  Ouddorp

Willem Grinwis, Arie-Jaap Arensman, 
Linda Hollestelle-Oosterwijk & Leendert van der Werf

(speed) hoger ligt dan in andere, vergelijkbare Nederlandse gemeenten 
en zelfs hoger dan veel grote steden. Het gebruik van methamfetamine 
(crystal meth), cocaïne, MDMA (XTC) en cannabis is lager of 
vergelijkbaar met het gebruik in andere, vergelijkbare Nederlandse 
gemeenten. Alcoholgebruik is binnen het rioolwateronderzoek niet 
in beeld gebracht, daar hier onvoldoende vergelijkbaar materiaal van 
aanwezig is. 

Doelstelling
Wel wordt door zowel interne als externe (keten) partners aangegeven dat 
ook alcoholgebruik in toenemende mate wordt gesignaleerd. Ongeacht 
welke vorm van drugs- of alcoholgebruik in mindere of meerdere mate 
voorkomt, is het van belang om hieromtrent een integrale aanpak te 
hebben en voldoende (zorg)aanbod voor te hebben. Binnen de aanpak 
wordt er dan ook niet expliciet gericht op een bepaald middel. Het is 
mogelijk dat bepaalde acties uit de aanpak zich wel specifiek richten 
op het gebruik van een bepaald middel. De doelstelling is een integrale 
aanpak op het gebied van verslaving, waarin de onderdelen preventie, 
zorg, nazorg en handhaving allen zijn opgenomen. Op deze manier kan 
middelengebruik zo veel mogelijk worden voorkomen, wordt gebruikers 
passende hulpverlening aangeboden en wordt de verspreiding en verkoop 
van alcohol en drugs gereguleerd (alcohol) of voorkomen (drugs). Over 
uiteindelijke besluitvorming rond de aanpak, projectactiviteiten en 
benodigde middelen gaat het college. Wanneer de huidige begroting 
dit niet mogelijk maakt wordt de besluitvorming voor middelen aan de 
gemeenteraad voorgelegd.

Toelichting op onderdelen
Vier deskundigen (de heer Ter Laak onderzoeksbureau KWR-water) 
en de dames Smit-Rigter van Trimbos, Schouten van de GGD en De 
Waal (Beleidsadviseur Maatschappelijke Zaken) reikten op onderdelen 
gegevens, cijfers en trends aan waarmee de raadsleden hun inzichten 

in de problematiek en de 
voorgestelde aanpak verslaving 
konden versterken. Aanbevelingen, 
speerpunten en aspecten van het 
uitvoeringsprogramma kwamen 
aan bod. Voorafgaand aan de 
mogelijkheid van de politieke 
fracties om beeldvormend 
nadere inzichten te verkrijgen 
hadden de partijen in Eilanden-
Nieuws van dinsdag 7 juli al 
een eerste signaal afgegeven. 
In genoemde beleidsnota is als 
visie opgenomen de inzet van de 
gemeente bij het ondersteunen 
(vergroten) van het welzijn van de 
inwoners. Om leed bij bewoners 
te voorkomen en/of te beperken 
en ook om eventuele kosten te 
besparen. Dit vraagt om een 
passend aanbod van preventieve 
middelen en maatregelen, 
waarmee probleemsituaties zo 
lang mogelijk vermeden kunnen 
worden.” Vanuit deze brede visie 
wordt in al het beleid binnen het 
Sociaal Domein ingestoken op 
een cultuurverandering. Dit is 
een lange termijn-verandering, 
gezamenlijk worden stappen gezet 
naar een cultuur van: “Niemand 
kijkt de andere kant op”.
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Bestuurders van Kindwijs, SOPOGO en CBS De 
Hoeksteen hebben op 7 juli een intentieverklaring 
ondertekend met de gemeente Goeree-Overflakkee. 
Met het ondertekenen van deze verklaring geven 
partijen uiting aan hun samenwerking op het 
gebied van huisvesting van het basisonderwijs, 
zoals vastgelegd in het Integraal Huisvestingsplan 
primair onderwijs (IHP) en de bijbehorende 
uitvoeringsplannen.

Schoolbesturen en gemeente bekrachtigen 
samenwerking huisvesting scholen

In de afgelopen tien jaar is het aantal basisschoolleerlingen in Nederland 
afgenomen. De basisscholen op Goeree-Overflakkee hebben ook te maken 
met deze onderwijskrimp. Om in te kunnen spelen op deze ontwikkeling, 
heeft de gemeente samen met schoolbesturen toekomstscenario’s in beeld 
gebracht. Vervolgens is het ‘Integraal Huisvestingsplan Primair Onderwijs 
Goeree-Overflakkee 2019-2035 (hierna: IHP) opgesteld.

Keuzes voor de toekomst
In het IHP wordt de gedeelde visie beschreven op het scholenlandschap 
van ons eiland. Dit helpt de gemeente en de schoolbesturen om goede 
keuzes te maken voor de toekomst, met name wat betreft de noodzakelijke 
nieuwbouw van schoolgebouwen.

Het IHP kent concrete doelstellingen, die gericht zijn op het aanbieden 
van onderwijs, dat past in de 21e eeuw. Cornelis van der Kuijl, bestuurslid 
van CBS De Hoeksteen vindt het van groot belang om in te spelen op de 
toekomst: “Wij hebben samen kaders, ambities en doelen geformuleerd, 
gericht op toekomstgericht onderwijs, afgestemd op de grondslag van 
onze school. CBS De Hoeksteen is een zelfstandige dorpsschool (in 
Ooltgensplaat, red.) waar we trots op zijn, dit willen we behouden. Het 
nieuwe schoolgebouw helpt ons hierbij door alle mogelijkheden te bieden 
die wenselijk zijn.”

Ook het verduurzamen van de schoolgebouwen is een belangrijk onderdeel 
van het IHP. Daar ligt een belangrijke link met een andere opgave, de 
verduurzaming en vernieuwing van het maatschappelijk vastgoed op 
Goeree-Overflakkee.

Samenwerken
De gemeente ziet kansen in het combineren van de opgaven op het gebied 
van onderwijshuisvesting en de verduurzaming van het maatschappelijk 
vastgoed. Wethouder Peter Feller: “We gaan in een goede samenwerking 
met de schoolbesturen en andere partijen op zoek naar mogelijkheden voor 
het bouwen van duurzame, multifunctionele gebouwen in onze gemeente. 
Maar elke kern is anders en heeft andere behoeften. Daarom gaan we in 
gesprek met inwoners en verenigingen. Samen werken we toe naar een 
concreet plan per kern.”

Hans Nagtegaal, bestuurder van Kindwijs, onderschrijft dat maatwerk per 

kern belangrijk is: "Kindwijs bouwt 
bijzondere en duurzame nieuwe 
basisscholen. We willen daarmee 
vanuit onze protestants-christelijke 
identiteit een verantwoorde rol 
spelen binnen de kernen van 
Goeree-Overflakkee."
Sjoerd Sanderse, directeur-
bestuurder SOPOGO geeft 
aan dat de bouw van nieuwe 
scholen voor de kinderen van 
Goeree-Overflakkee goed 
nieuws is: “Wij zien de geplande 
nieuwbouw van kindcentra en 
scholen als een impuls voor de 
kwaliteitsverbetering van het 
onderwijs en kinderopvang en 
daarmee voor de leefbaarheid in 
de kernen op Goeree-Overflakkee. 
De samenwerking tussen 
schoolbesturen en gemeente zal 
bijdragen aan betere kansen voor 
hen."

Vervolg
Om per kern een passend plan te 

kunnen maken, is de gemeente samen met de schoolbesturen het gesprek 
aangegaan met inwoners, verenigingen en andere betrokken partijen. 
In interactieve bijeenkomsten, zogenaamde ‘kansenversnellers’, kunnen 
deelnemers behoeften en verwachtingen delen. Het doel is om samen 
te komen tot een concreet plan per kern. Het gaat om de kernen Den 
Bommel, Nieuwe-Tonge, Ooltgensplaat, Ouddorp, Sommelsdijk en Stad 
aan ’t Haringvliet. De komende weken vinden er vervolgbijeenkomsten 
plaats, om de plannen verder uit te werken.

Op de foto van links naar rechts: Peter Feller (wethouder Onderwijs), 
Henk van Oostenbrugge (Programmamanager Sociale en economische 
vitaliteit, gemeente Goeree-Overflakkee), Ciska Doornbosch 
(Beleidsadviseur/Specialist Vastgoedbeheer/Accommodaties (projectleider 
IHP Sommelsdijk), gemeente Goeree-Overflakkee), Robert Jongkees 
(Beleidsadviseur Onderwijshuisvesting, gemeente Goeree-Overflakkee), 
Hans Nagtegaal (bestuurder Kindwijs, Stichting voor Protestants-
Christelijk primair onderwijs Goeree Overflakkee), Cornelis van der Kuijl 
(bestuurslid) en Krijn Tiggelman (adviseur) van De Vereniging tot Stichting 
en Instandhouding van Scholen met de Bijbel voor Basisonderwijs te 
Ooltgensplaat, Karen Tanis (Beleidsadviseur / Specialist Vastgoedbeheer 
en Accommodaties (projectleider IHP Nieuwe-Tonge/Ooltgensplaat), 
gemeente Goeree-Overflakkee), Sjoerd Sanderse (bestuurder SOPOGO, 
Stichting Openbaar Primair Onderwijs Goeree-Overflakkee), Eric Godrie 
(Beleidsadviseur Maatschappelijke zaken (projectleider IHP Den Bommel/
Ooltgensplaat), gemeente Goeree-Overflakkee) en Kees Stob (Public 
Result).

Goeree-Overflakkee

Gemeenten, particulieren of waterschappen die kosten moeten maken voor het opruimen van gedumpt 
drugsafval, kunnen gebruikmaken van subsidie. De Zuid-Hollandse subsidieregeling opruiming drugsafval wordt 
per 3 juli opgesteld. Dat heeft de provincie Zuid-Holland vorige week bekendgemaakt.

Subsidie beschikbaar voor  
opruimen gedumpt drugsafval

Gemeenten, terreinbeheerders en particuliere grondeigenaren in Zuid-
Holland, die voor het opruimen van drugsafval en sanering van de 
stortplaats in 2019 of 2020 kosten hebben gemaakt, kunnen vanaf 3 juli 
tot en met 1 december 2020 een aanvraag indienen. De subsidieaanvraag 
loopt via www.subsidiedrugsafval.nl, een website van de provincie 
Noord-Brabant, die de regeling ook namens de provincie Zuid-Holland 
uitvoert. Aanvragen worden op volgorde van binnenkomst behandeld.

Het kabinet stelt voor alle provincies samen in de periode 2019 tot 
en met 2024 per jaar 1 miljoen euro beschikbaar. Elke provincie kent 
een eigen subsidieplafond; voor Zuid-Holland geldt voor 2020 een 
subsidieplafond van 98.466 euro. Volgens de Zuid-Hollandse regeling 
krijgen particulieren de kosten van het afvoeren en verwijderen van 
gedumpt drugsafval en het eventueel saneren van bodem en water 

volledig vergoed tot een maximum 
van 24.999 euro. Gemeenten 
of andere publiekrechtelijke 
rechtspersonen krijgen maximaal 
50 procent van de kosten vergoed, 
ook met een maximum van 24.999 
euro.

Landelijk is er een stijgende trend 
in het aantal dumpingen van 
drugsafval. Hierdoor ontstaat 
schade of soms zelfs direct gevaar 
voor mens, dier, natuur en milieu.

Regio



Hoe blijft een voetbalstadion droog 
tijdens de regen? Hoe maak je een 
metrotunnel brandveilig? Hoeveel 
voorraad warm water heeft een hotel 
nodig? Hoe garandeer je schoon 
drinkwater in een ziekenhuis? Om water 
altijd beschikbaar en veilig te maken is er 
bij grote bouwprojecten nauwkeurig en 
creatief maatwerk nodig en dat vinden 
wij een mooie uitdaging.

Projecten zoals Rotterdam Centraal 
Station, A-Pier Schiphol (grootste 
pier tot heden), RIVM Utrecht, AFAS 
Experience Center Leusden, Renovatie 
Tweede Kamer Den Haag behoren tot 
ons portfolio.

Als Engineer/ BIM Modelleur ben je 
betrokken bij de gehele voorbereiding 
en realisatie van grote utilitaire 
projecten. Je houdt je zelfstandig 
en in teamverband bezig met het 
ontwerpen, berekeningen, tekenen 
en modelleren van je eigen projecten. 
Afhankelijk van je ervaring start je als 
Junior of Senior Engineer.

Onze kernwaarden zijn: Passie, 
Creativiteit, Enthousiasme en 
Samenwerken. Spreekt dit jou aan, 
stuur dan je motivatie en CV naar: 
info@noordzijrozenburg.nl

V A C A T U R E

Noordzij Rozenburg is een technisch installatiebedrijf dat zich richt 
op grote en uitdagende bouwprojecten in Nederland. Wij zijn een 
middelgroot familiebedrijf, op zoek naar enthousiaste technisch 
geïnteresseerde HBO-ers. 

Werken met passie aan uitdagende projecten

Engineer/BIM Modelleur 

supports

meer informatie op 
noordzijrozenburg.nl

• HBO diploma
• Technisch geïnteresseerd
• Enthousiast

• Goede arbeidsvoorwaarden
• Leuke werksfeer
• Kans op vaste aanstelling
• Mogelijkheid om je verder te ontwikkelen
• Externe opleidingen en cursussen

BIM ModelRIVM Utrecht

supports

Wij doen alles met water

OOK UW VACATURE 
in Eilanden-Nieuws, 

op de website en Facebook?

Informeer 0187 - 74 54 50 
of mail naar verkoop@eilandennieuws.nl

+ doorplaatsing naar 
www.eilandennieuws.nl/va-
catures

+ doorplaatsing op
facebook.com/eilandennieuws

Komt u ons een handje helpen? CuraMare woonzorglocatie Geldershof in Dirksland start januari 2016 
met drie kleinschalige woongroepen voor bewoners met dementie. 
Wij zoeken vrijwilligers die willen helpen om op deze woongroepen 
zoveel mogelijk de sfeer van thuis te creëren. 
Vindt u het leuk om te helpen bij het bereiden van - en ondersteunen bij 
maaltijden, helpen bij koffiedrinken en andere activiteiten? 
Heeft u affiniteit met ouderen en zoekt u een zinvolle tijdsbesteding? 
Dan zoeken we u.

Wij bieden u
•	 Reiskostenvergoeding•	 Verzekering en vrijwilligersovereenkomst•	 Contact met andere vrijwilligers•	 Jaarlijks een vrijwilligersavond met buffetmaaltijd

Belangstelling?
Voor meer informatie of aanmelden neemt u contact op met de team-
managers: Marieke Panis en Tineke Maliepaard op telefoonnummer 
0187 60 20 55.

Zorgkundige coach m/v

Voor onze woonlocaties Refugium te Sommelsdijk en Elkersweide te Dirksland zijn wij per direct op zoek naar een oproepkracht voor de functie van  

Inhoud van de functie:
Het betreft een contract voor de periode van één jaar. Als zorgkundige coach op oproepbasis 
ben je verantwoordelijk voor de uitvoer van de zorg volgens het zorgplan en rapporteert 
hierop. Tevens ben je aanspreekpunt voor de zorgverlening aan de individuele cliënt. 
Je houdt het zorgdossier van de cliënt actueel en bent integraal verantwoordelijk voor 
het leveren en verantwoorden van zorg op maat.Je hebt:

• minimaal MBO SPW 4-niveau;• diploma A-verpleegkundige (niveau 4), ziekenverzorgende/verzorgende IG (niveau 3) 
of Z-verpleegkundige is een pré;• een professionele attitude;• affiniteit met mensen met (meervoudige) beperkingen en de ouderenzorg;

• goede sociale en communicatieve vaardigheden.Je bent:
• in staat zelfstandig te werken;• flexibel en creatief;
• bekend met digitale gegevensverwerking.
Je krijgt:
• ruimte voor zelfstandigheid en flexibiliteit;• een boeiende functie in een professioneel team;• salariëring volgens de CAO gehandicaptenzorg (FWG 40).

Schriftelijke sollicitatie vóór 20 jan. 2016 richten aan:Sjaloom Zorg
afdeling P&O
Watertoren 20
3247 CL Dirksland
Bij voorkeur reageren per e-mail: m.reijnders@sjaloomzorg.nl

Aanvullende informatie:Christina Wolfert (regiomanager) telefoon: 06 – 57223077
Sollicitatiegesprekken zullen plaatsvinden op 27 januari a.s.

Gelijktijdig interne en externe werving.

ONDERHOUDSMONTEUR Bloembollenbedrijf Stad aan ’t Haringvliet
Voor ons bloembollenbedrijf in Stad aan ’t Haringvliet zijn wij op zoek naar een allround 

medewerker die het bedrijf komt versterken! Je wordt hét aanspreekpunt op het 

technische vlak. 

Functieprofiel:
Je wordt verantwoordelijk voor het onderhouden en repareren van het machinepark van 

de onderneming. Daarnaast houd je, je bezig met kleine aanpassingen aan de machines. 

Het gehele jaar door ben je tevens verantwoordelijk voor het oplossen van storingen aan 

de machines. Naast deze werkzaamheden werk je ook mee in de teelt en de verwerking 

van de tulpenbollen.

Functie-eisen:
- Affiniteit met de agrarische sector.- Bekend met technische werkzaamheden.- Ervaring met onderhoud aan machines.- Bij voorkeur woonachtig op of rond Goeree-Overflakkee.

- Een flexibele instelling.- In het bezit van een rijbewijs B.- Enige ervaring met trekkerwerkzaamheden.- Bij voorkeur een technische of agrarische opleiding op Mbo werk- en denkniveau.Wij bieden:
- Een zeer afwisselende, leuke en uitdagende functie binnen een groeiende onderneming.

- Een baan voor de toekomst waarin je jezelf kan ontwikkelen tot een allround 

medewerker binnen de bloembollensector.- Uitstekende primaire en secundaire arbeidsvoorwaarden.
- Wij bieden een fulltime baan en bij gebleken geschiktheid kans op een vast 

dienstverband.

Contactpersoon: 
Voor meer informatie kun je contact opnemen met: Jessica Sol van AB Zuid-Holland 

Mobiel: 06 - 10 31 96 44 en je kunt je sollicitatie sturen naar email: jsol@abzuidholland.nl.

Informeer  0187 - 47 10 20www.eilandennieuws.nl/vacatures

Ook uw vacature in Eilanden-Nieuws?

Uw vacature in de vrijdagkrant  

voor een speciaal tarief!

Platform voor kerk  en gezin in crisistijd

www.kerkengezin.online



Samen zingen is voor de leden van kinderkoor ‘De 
Jonge Lofstem’ vanwege de coronamaatregelen al 
een aantal maanden niet meer mogelijk. Ook het 
afscheidsmoment van de kinderen uit groep 8, die 
het koor gaan verlaten, zou daarom in het water 
vallen. Dat mag niet gebeuren, besloten de dirigentes 
Nelleke van den Boogert en Leny Kieviet. Daarom 
bedachten zij een ludieke actie om op een bijzondere 
wijze afscheid te nemen van de zeven zangers en 
zangeressen uit groep 8.

Jongerenkoor Ons Eiland start  
met bijzonder kerstproject

Ludiek afscheid 
voor groep 8’ers 
van kinderkoor 
‘De Jonge 
Lofstem’

Sinds begin maart liggen de koorrepetities op vrijdagavond stil. De 
geplande samenzangdiensten in woonzorglocatie ‘Nieuw Rijsenburgh’ 
en het paasconcert in de Hervormde kerk van Sommelsdijk moesten 

Toen het coronavirus kwam, 
had het koor er net een prachtig 
concert opzitten in Goedereede. 
Het oratorium ‘De Bergrede’. 
Afgelopen week heeft het koor 
weer voor het eerst opgetreden 
in de grote kerk van Tholen 
voor een speciaal Facebook/
Youtubeconcert, dat wordt 
uitgezonden op zaterdag 25 juli 
om 19.30 uur. Het concert is te 
bekijken op het Facebookaccount 
van Duo 4 handen en via 
www.4handen.nl. Het koor zong 
volgens de richtlijnen van de 
RIVM op 1,5 meter afstand en het 
klonk naar eigen zeggen geweldig.

vanwege de richtlijnen van het 
RIVM worden afgeblazen. Waar 
de groep 8’ers normaal gesproken 
tijdens een gezellige afsluiting in 
het zonnetje worden gezet, zouden 
ze nu met stille trom moeten 
vertrekken. Gelukkig kwam het 
niet zover. De zeven koorleden 
kregen een afscheid om nooit te 
vergeten.

Gisteravond was het zover. Beide 
dirigentes gingen, vergezeld door 
gitarist John Kieviet, op pad om 
alle groep 8’ers persoonlijk thuis te 
bezoeken. De kinderen, die geen 
idee hadden wat hen te wachten 
stond, werden bij de voordeur van 

hun huis verrast met een speciaal voor hen geschreven lied, gezongen 
door de dirigentes. Daarnaast ontvingen ze een mooie cd, met een kaartje 
en iets lekkers erbij.

De reacties waren enthousiast. Evy Waleboer uit Sommelsdijk was 
eerst nog wat beduusd door de delegatie op de stoep, maar genoot 
duidelijk van het speciale optreden: “Ik vond het heel mooi!”. Ze nam 
dan ook met een grote glimlach haar afscheidscadeau in ontvangst. De 
dirigentes kijken tevreden terug op hun ‘afscheidstournee’. “We zijn blij 
dat de kinderen uit groep 8 hun tijd op ‘De Jonge Lofstem’ toch op een 
bijzondere manier hebben kunnen afsluiten.”

Het nieuwe koorseizoen van ‘De Jonge Lofstem’ start op vrijdag 30 
oktober. Kinderen vanaf groep 2 zijn welkom op het koor. Er is op dit 
moment een wachtlijst, waar kinderen vanaf groep 1 op gezet kunnen 
worden. Kinderen kunnen worden aangemeld bij secretaresse Truus van 
Spronsen via 0187-470174 EN gm.v.spronsen@icloud.com.

Goeree-Overflakkee

Vanaf heden kunnen jongeren vanaf 14 jaar 
zich weer opgeven via de website van Peter 
Wildeman, www.peterwildeman.nl. Het 
nieuwe kerstproject wordt een bijzonder 
gebeuren. Het koor zingt de kerstcantate ‘Op 
weg naar Bethlehem’. Het stuk is gearrangeerd 
door Wildeman en bevat een scala aan 
imposante kerstliederen. Het koor studeert 
in de Mèkkerstee van Ouddorp en geeft 
kerstconcerten volgens de nieuwe norm in 
Middelharnis, Tholen en Ouddorp. Het koor 
wordt muzikaal ondersteund door Joost van 
Belzen, Tenira Sturm, en als je een instrument 
speelt, dan kun je in het orkest van het koor 
meespelen. Meer info is te vinden op de 
website van Peter Wildeman.

Het Jongerenkoor Ons Eiland, onder leiding van Peter 
Wildeman, start in september met een nieuw en bijzonder 
kerstproject.

Sommelsdijk

Tekst en foto:  
Klazina de Bakker
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Frans Daalmeijer, bewoner van Den Bommel en raadslid 
voor de PvdA in de voormalige gemeente Oostflakkee, 
stond aan de wieg van de dorpsraad. Hij kwam op het 
idee zo’n raad op te richten, kaartte het aan en kreeg het 
voor elkaar dat de officiële oprichting in 2014 een feit was. 
De oudste acties van de dorpsraad dateren van vóór het 
begin bij de notaris, vanaf 2012. De eind 2018 overleden 
Daalmeijer, die een drukkerij in Den Bommel had, was 
ook een tijdje voorzitter.

“De dorpsraad is er voor de belangenbehartiging van Den 
Bommel en Zuidzijde”, zegt voorzitter José de Jong. “Ook 
zijn we het aanspreekpunt voor de burgerij richting de 
gemeente, en andersom.”

Rien Bakelaar, voormalig kapper en wandelend archief 
van Den Bommel, herinnert zich nog goed een van 
de eerste initiatieven: het opfleuren van het dorp. 
Aanvankelijk kwamen er bakken met bloemen op 
verschillende locaties in beide kernen. Later, in 2015, 
ging het opfleuren bestaan uit het ophangen van hanging 

baskets. In totaal zijn het er vijftig. Kees van der Welle, 
bestuurslid van de dorpsraad, rijdt met een zelfgebouwde 
waterwagen rond om de bloemen in goede conditie te 
houden.

Een enigszins verwant initiatief is Ville de Fleur, een 

wedstrijd tussen dorpelingen: wie heeft de mooiste tuin? 
Ville de Fleur is een Bommelse traditie, al merkt de 
dorpsraad wel dat de animo om mee te doen wat afneemt. 
Een ontwikkeling die hoogstwaarschijnlijk samenhangt 
met de verschuiving van bloemen- naar tegeltuinen.

Bommel Beach
Een groot project waaraan de dorpsraad een 
organisatorisch en financieel steentje heeft bijgedragen, 
is Bommel Beach. “Het strandje was een beetje een 
rommeltje”, blikt José de Jong terug. “Een clubje inwoners 
zei: dat gaan we aanpakken, zodat het er aantrekkelijk 
uitziet en iedereen er graag naartoe gaat.”

Dat is aardig gelukt. In de zomer liggen er een vlot en 
een lijn met drijvers in het water. Een glijbaantje, een 
picknicktafel en een vuurplek bieden gelegenheid tot 
vertier. “Er wordt veel gebruik van gemaakt, van gezinnen 
met kinderen tot groepjes jeugd en… bevers.” Volgens de 
dorpsraad, die een bijdrage verstrekt voor het onderhoud 
van Bommel Beach, ligt het strandje er goed bij, mede 
dankzij het nette gedrag van de gebruikers. “Er is weinig 
rottigheid, omdat het van het dorp is en door het dorp is 
aangelegd”, aldus de voorzitter.

De dorpsraad probeert bewoners en bezoekers van het 
dorp ook aan het wandelen te krijgen. Er is een Ollie 
B. Bommel-wandeling langs elektriciteitshuisjes met 
getekende figuren uit de bekende strips van Bommel-
schepper Marten Toonder erop. De tekeningen zijn 
gemaakt door een kunstenaar en kinderen uit het dorp.

Een tweede wandeling leidt langs bezienswaardigheden 
als de kerk, de Voorstraat en de molen. Deze wandelroute, 
die ongeveer 3 kilometer lang is, is straks ook beschikbaar 
via de interactieve informatiezuil die op het gerenoveerde 
Kaaiplein komt.

En een derde wandeling is in de maak. Die is wat langer en 
leidt de wandelaar niet langs de Bommelse cultuur, maar 
door de natuur rond het dorp. De kreken staan centraal, 
reden waarom deze wandeling de kreekwandelroute gaat 
heten. “Er zijn nog enkele knelpunten”, zegt Bakelaar, 
“maar die proberen we op te lossen. Hopelijk is de 
wandeling dit jaar klaar. Prachtig, je kunt dan langs de 
kreken wandelen. In het buitengebied, waar je normaal 
niet zo gemakkelijk komt.”

Stille meimaand
De rust en de stilte waarover De Jong en Bakelaar 
het eerder hadden, kwam pregnant naar voren in de 
meimaand. Er stond van alles op stapel om 75 jaar vrijheid 
te vieren, maar het hele programma viel in het water 
toen corona het land overspoelde. De vrijheidsmaaltijd, 
bijvoorbeeld. “Met lokale producten, zoals in de oorlog. 
De bakker wilde Zweeds witbrood maken. We hadden 

ook een vliegtuig, maar het bleek wat ingewikkeld om 
het brood door de raampjes naar beneden te gooien… Er 
zouden legertrucs zijn en de Sir Oliversband zou muziek 
van onder anderen Glenn Miller spelen.”

Het ziet er nu naar uit dat het hele programma doorschuift 
naar 2021. Het draaiboek ligt klaar. Eén onderdeel is wél 
al gerealiseerd: het plaatsen van een metalen beeld van ‘de 
onbekende soldaat’. Het meer dan manshoge beeld staat op 
het Emmaplein, niet ver van Ollie B. Bommel.

De herdenking van de watersnoodramp, op zaterdag 1 
februari, ging nog door. Maar de andere herdenking die 
de dorpsraad mede vormgeeft, de Dodenherdenking op 4 
mei, verviel door de maatregelen tegen verspreiding van 
het coronavirus. Het is van groot belang, benadrukken 
De Jong en Bakelaar, dat de jeugd een rol speelt bij beide 
plechtigheden. Dit om de herinnering ook in de toekomst 
blijvend levend te houden. “Zij moeten het overnemen: de 
geschiedenis van het dorp kennen en ook weer doorgeven. 
We moeten een manier vinden die voor iedereen fijn is.”
De dorpsraad propageert de Bommelvlag, die het 
Streekmuseum verkoopt en die inderdaad in veelvoud 
wappert in het dorp. Verder was de dorpsraad nauw 
betrokken bij de realisering van het inundatieproject 

Dorpsraad zorgt voor 
contacten, connecties 
en combinaties

Den Bommel/Zuidzijde

“Op het moment is het erg rustig. Eind februari zijn we voor het laatst 
bij elkaar geweest. Het ligt even stil, maar na de zomer gaan we weer 
voorzichtig verder”, zeggen José de Jong en Rien Bakelaar van de 
dorpsraad van Den Bommel en Zuidzijde. Die rust heeft natuurlijk alles 
te maken met corona. Normaal gesproken is er altijd genoeg uit te 
denken, voor te bereiden en te regelen.

Dorpsraden op G-O8

Kees van Rixoort

Het bestuur van de dorpsraad 
Den Bommel en Zuidzijde bestaat 
uit zeven personen:
• José de Jong, voorzitter
• Jan Meinster, secretaris
• Lennard de Jager, penningmeester
• Rien Bakelaar
• Jenny Born
• Marco Horjus
• Kees van der Welle

Van der Welle vertegenwoordigt 
Zuidzijde, Jenny Born Kranendijk en 
de jongere inwoners.

De website www.denbommel-zuidzijde.nl  
is een platform voor verenigingen, 
stichtingen, scholen en kerken, die een 
eigen deelpagina hebben. Daarnaast is er 
een activiteitenagenda.



Verdrinkend Land van WO2GO. Een van de meerpalen staat in Zuidzijde.
Ook ondersteunt de dorpsraad tal van initiatieven en verenigingen, zoals de braderie, de 
Oranjevereniging, kinderactiviteiten en het huttendorp. “Dat gaat nu allemaal niet door”, 
klinkt het met lichte spijt. “En dat geldt ook voor een project met leerlingen van de Prins 
Maurits. Die zouden een filmpje van Den Bommel maken en met onze website aan de slag 
gaan, maar ook zij kwamen door corona thuis te zitten.”

Zegje doen
De bewoners mochten hun zegje doen toen de gemeente het dorp uitriep tot 
‘proeftuin’. Wat willen jullie aanpakken? Een van de antwoorden op die vraag, tijdens 
een bewonersavond, was het opkalefateren van het Kaaiplein en de Voorstraat. Dat 
staat inderdaad te gebeuren. Het Kaaiplein krijgt, naast de genoemde informatiezuil, 
groen en een rustplek voor fietsers. De markt verhuist naar het Emmaplein, dat beter 
bereikbaar is en minder op de wind ligt. De smalle en volle Voorstraat verandert in een 
eenrichtingverkeerstraat met geveltuintjes. Parkeren is er straks niet meer toegestaan. Er 
zijn nieuwe parkeerplaatsen gecreëerd aan de Kerklaan. Daarnaast kan men de auto kwijt 
op het Kaaiplein.

Naast bewonersavonden – en thema-avonden over bijvoorbeeld eenzaamheid én dit jaar 
een nieuwjaarsreceptie – onderhoudt de dorpsraad ook contact met de bewoners via 
Facebook. “Af en toe zetten we er zelf wat op, verder delen we veel berichten uit het dorp. 
Van de gemeente, maar ook dat er een kat kwijt is, of een kettinkje gevonden. En berichten 
van de basisscholen, de voetbal enzovoorts. Het is maar net wat er speelt.”
Zo, en op andere manieren, ontstaan contacten, connecties en combinaties van 
activiteiten. De laatste jaren probeert de dorpsraad ook de verbinding te maken tussen 

José de Jong en Rien Bakelaar bij het beeld van Ollie B. Bommel (Foto: Kees van Rixoort).

alle Bommelse verenigingen, stichtingen, kerken 
en scholen door vertegenwoordigers bij elkaar te 
brengen en elkaar de plannen voor het jaar erop te 
presenteren. Alle initiatieven en activiteiten vormen 
samen het Leefbaarheidsplan, waarvoor de gemeente 

jaarlijks budget verstrekt. “Er gebeurt hier best veel 
voor zo’n klein dorpje. De agenda is altijd vol, er is 
van alles te doen”, zegt José de Jong. “Den Bommel 

heeft veel verenigingen. Er is 
hier bijvoorbeeld ook een heel 
actieve jeugdbrandweer. Met een 
ledenstop.”

Als corona voorbij is, is het 
gedaan met de stilte. Dan pakt 
de dorpsraad de zaken weer op, 
eerst voorzichtig en ongetwijfeld 
al gauw weer met volle kracht. 
Aandachtspunten genoeg. Op 
termijn: de vernieuwing van beide 
basisscholen, De Bommelstee 
en de peuterspeelzaal, die in 
gedateerde gebouwen gehuisvest 
zijn. En hopelijk ook wat plannen 
voor nieuwbouw op inbreilocaties 
in het dorp. Om bijvoorbeeld 
het basisonderwijs en de 
voetbalelftallen toekomst te geven. 
En daarmee Den Bommel en 
Zuidzijde zelf.
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In een serie artikelen portretteert 
Eilanden-Nieuws de dorpsraden op 
Goeree-Overflakkee. Wat voeren ze uit, 
wat is er bereikt en welke plannen zijn 
er voor de komende jaren? En: hoe 
zijn de contacten met de bewoners 
van het dorp en met de gemeente? 
Deze week deel 2: de dorpsraad van 
Den Bommel en Zuidzijde.



Sinds begin 2019 is gestart met het op een kier zetten 
van de Haringvlietsluizen. Na 47 jaar ontstaat er 
beetje bij beetje weer een verbinding tussen zee en 
rivier wanneer de sluizen op een kier staan en kunnen 
trekvissen zoals de zalm vanaf zee het Haringvliet op 
zwemmen naar hun paaigronden ver stroomopwaarts 
de rivier. Natuurorganisaties hebben al in 2015 het 
initiatief genomen om met alle belanghebbenden om 
tafel te gaan en afspraken te maken om trekvissen 
echt een vrije doorgang te bieden. Door intensieve 
visserij rond de Haringvlietdam worden vissen 
op dit moment aanzienlijk verstoord, wordt hun 
doorgang geblokkeerd, of belanden ze als bijvangst in 
vissersnetten. Het heeft lang moeten duren voordat de 
minister in actie kwam, terwijl veel trekvispopulaties 
ernstig onder druk staan. De Europese Steur is zelfs 
bijna uitgestorven.

Van internationaal belang
Het Haringvliet is de monding van de grote West-
Europese rivieren Rijn en Maas en daarmee de 
toegangspoort voor vele trekvissen naar paaigronden 
stroomopwaarts in Frankrijk, Duitsland en 
Zwitserland. Deze landen investeren honderden 
miljoenen euro’s in kweek- en herstelprogramma’s 
voor ernstig bedreigde en internationaal beschermde 
trekvissen zoals de zalm. Een zalm wordt geboren op 
de rivier, groeit op in zee en trekt als volwassen vis 

Minister Carola Schouten wil een visserijvrije zone van 1500 meter 
instellen bij de Haringvlietdam bij Stellendam. Dat heeft ze via een 
brief aan de Tweede Kamer laten weten. Natuurorganisaties laten 
weten blij te zijn dat er nu eindelijk een eerste stap gezet wordt om 
internationaal beschermde en met uitsterven bedreigde trekvissen 
zoals de zalm en steur beter te beschermen op de overgang tussen 
zee en rivier. Wel vinden natuurorganisaties het cruciaal dat er 
gedegen, onafhankelijk onderzoek komt naar de impact van de 
zone op het herstel van trekvissen zodat duidelijk wordt of hiermee 
voldoende rust kan worden geborgd en vissen veilig tussen zee en 
rivier kunnen trekken. 

jaarlijks de rivier op om zich voort 
te planten. Naast de zalm zijn er 
vele andere trekvissen voor wie 
hetzelfde geldt, zoals paling, elft, 
houting, fint en de Europese steur. 
De investeringen stroomopwaarts 
kunnen alleen renderen wanneer 
de Haringvlietdam een echt vrije 
doorgang biedt. In november 2019 
boden 24 internationale natuur 
en visserijorganisaties nog een 
brandbrief aan de minister aan 
met de oproep om een ruime 
visserijvrije zone in te stellen rond 
de Haringvlietdam.

Bescherming optimaliseren
Een ruime visserijvrije zone 
bij de Haringvlietdam is 
noodzakelijk voor betere 
bescherming van internationaal 
beschermde en met uitsterven 
bedreigde trekvispopulaties. 
Natuurorganisaties ARK 
Natuurontwikkeling, 
Natuurmonumenten, Sportvisserij 
Nederland, Vogelbescherming 
Nederland en Wereld Natuur 

Fonds roepen de minister op om gedegen, onafhankelijk onderzoek op te starten om te 
meten of de voorgenomen maatregel van een visserijvrije zone van 1500 meter het gewenste 
effect heeft; kan hiermee voldoende rust worden geborgd, zodat vissen veilig tussen zee en 
rivier kunnen trekken via de Haringvlietsluizen?"

"Betere bescherming van trekvissen was dé reden om de Haringvlietsluizen op een kier 
te zetten. Dit betekende een forse investering (70 miljoen) van de Nederlandse overheid 
om internationale afspraken na te komen. Trekvissen wachten het juiste moment af om de 
Haringvlietsluizen te passeren. De overstap van zout naar zoet water en vice versa vraagt 
fysiologische aanpassingen van de vis. Het kan dagen tot weken duren voor de vis door de 

op een kier staande Haringvlietsluizen kan zwemmen. Een ruime beschermingszone rond 
de Haringvlietdam biedt de nodige rust op dit kwetsbare moment voor trekvissen en zorgt 
ervoor dat alle (internationale) investeringen niet voor niets zijn. Zo werken we samen aan 
levende rivieren vol vis." (Bron: Haringvliet.nu)

Minister Schouten wil visserijvrije zone 
van 1500 meter bij Haringvlietdam

Beschermingszone 
biedt de nodige rust 

voor trekvissen

Visserij VRIJDAG 10 JULI 202010

Goeree-Overflakkee

De sluizen Haringvlietdam gingen begin 2019 op een kier voor trekvissen zoals de zalm en de steur.

De steur wordt met uitsterven bedreigd (Foto: Shutterstock).



"Het is een goede zaak dat onze bejaarden in eigen dorp 
een huisvesting hebben en niet naar een andere gemeente 
hoeven", zei een tevreden burgemeester Van Velzen 
van Goedereede vrijdagmiddag, toen hij in Stellendam 
het nieuwe complex van 43 bejaardenwoningen, met 
recreatieruimte, officieel in gebruik stelde. De bejaarden 
die daar mede getuigen van waren hebben daar hartelijk 
mee ingestemd, want ze wonen er riant en zeer tot 
genoegen!

…"Al is 't wel even wennen... !" veronderstelde weth. L. 
Visser als voorz. van de Raad van Commissarissen van de 
Woningbouwver. Hem was het verhaal ter ore gekomen dat 
een pruimende bovenbewoner een overtollig tabaksstraaltje 
rakelings langs het oor van de benedenbuurman had 
gemikt...

Namens de Nat. Woningraad werd een gelukwens 
uitgebracht door de architect dhr. De Goede en dhr. Van 
Prooijen uit Dirksland bracht de beste wensen over van 
de woningbouwver. "Dirksland". Dhr. Van Prooijen bleek 
goed jaloers te zijn op de woningbouwvereniging "Beter 
Wonen", die nog een flinke portie bouwrijpe grond heeft, 
waarop zeer binnenkort de bouw begint van 80 woningen. 
"Wij hebben geen vierkante meter meer", liet dhr. Van 
Prooijen weten.
De rij van sprekers werd gesloten door dhr. J.A. Biemond 
namens de plaatselijke Rabobank. Hij bood het centrum 
een koelkast aan voor de recreatieruimte.

Nadat in het Haegse Huus veel goede woorden waren 
gesproken, werd tot de daad overgegaan. Voor burg. Van 
Velzen bestond die uit het doorbreken van een papieren 
barricade, waarna het gezelschap een wandeling maakte 

Complex bejaardenwoningen 
feestelijk in gebruik genomenUit de krant van

Uit de krant van

1975

1935
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langs de 4 blokken waaruit het complex 
bestaat en een kijkje nam in de woning van de 
fam. Groeneweg, waarna in de recreatieruimte 
een drankje werd geserveerd. Het centrum 
wordt vnl. door bejaarden bewoond, maar op 

de bovenverdieping hebben ook niet-bejaarden 
die tijdelijk een onderdak zochten woonruimte 
gekregen.
Op de foto biedt Jantje van Dam mevrouw Van 
Velzen bloemen aan.
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Dat er veel natuurschoon is te bewonderen 
op Goeree-Overflakkee is geen geheim. Het 
grote aantal fotografen dat hier gretig plaatjes 
van schiet ook niet. Waar deze foto precies 
is gemaakt, dat is wel een 'geheim'. Neemt 
niet weg dat dit nest met jonge buizerds (ook 
wel een horst genoemd) een prachtig gezicht 
is en iedereen mag daar van meegenieten. 
De roofvogels lijken in sommige opzichten 
overigens net mensen. Het mannetje jaagt 
de eerste drie weken na de geboorte, het 
vrouwtje zorgt voor de kinderen. Buizerds 
maken niet elk jaar een nieuw nest, maar 
renoveren na de winter de boel als het even 
kan weer. Belangrijk verschil: jonge buizerds 
vliegen uit na 50 tot 60 dagen, al worden ze 
nog wel 6-8 weken gevoerd. Daar draait een 
mens voor de cel in.

Tekst: Gert Klok
Foto: Corry Hage

Nest jonge buizerds

Wij moeten u adviseren deze labrador bij het uitlaten altijd aan de lijn te houden. 
Alleen door haar voortdurend dichtbij u en onder controle te houden, kunt u 
voorkomen dat ze allerlei viezigheid en andere rommel van de straat opeet. Dat 
is gevaarlijk ook, want in de uitwerpselen bevinden zich ontelbare larven van 
diverse soorten wormen. Daar zijn hele gevaarlijke bij, die zich na het grond-mond 
contact in de darmen ontwikkelen, dan door de darmwand heendringen en via de 
bloedbanen naar organen als lever, longen, huid- en spierweefsel worden gevoerd. 
Uiteindelijk kunnen ze zelfs in de hersenen of een oog van de hond terechtkomen. 
Als u honden aan de lijn houdt, kunt u ook voorkomen dat ze in vieze sloten te 
water gaan en daar huidziekten en andere infecties oplopen.

Hond met kringloop
Onze labrador eet poep en andere viezigheden van de straat. 
Wij kregen een homeopathisch middel van de dierenarts dat 
zonder resultaat bleef. Ook heeft ze last van huidinfectie, dat 
volgens de dierenartsen kan komen van haar gewoonte om 
van alles van de straat te eten, alsook van het zwemmen in 
smerige sloten. Hebt u goede raad?

Gestoord

Hij vertoeft boven in de 
slaapkamer, ik beneden in 
het kantoor. Samen in één 
ruimte is geen optie, aangezien 
ik niet kan schrijven tijdens 
de luidruchtige zakelijke 
telefoontjes en de daverende 
orgelmuziek, die mijn 
echtgenoot tijdens het werken 
pleegt te draaien. Nu zijn we 
allebei dik tevreden met ons 
eigen plekje.
Het nadeel van thuiswerken 
is loslopende kinderen 
en daar heb ik er vier 
van. Mijn jongens, in de 
basisschoolleeftijd, waren 
vorige week verkouden en 
bleven dus thuis. Aangezien ze 
alleen wat snotterden en verder 
hun normale energielevel 
handhaafden, waren de dagen 
beslist dynamisch te noemen. 
Waar zoon-één het liefst weer 
zo snel mogelijk naar school 
wilde, vond zoon-twee het wel 
prima om thuis te zijn. Toen 
ik hem zondag vertelde dat 
hij deze week weer naar de juf 
zou gaan, wendde hij een zeer 
natuurgetrouwe hoestbui aan 
om dat te voorkomen. Helaas, 
tevergeefs.

Niet gestoord worden was vorige 
een uitdaging op zich. In meerdere 
opzichten. “Jongens, mama heeft een 
online vergadering. Niet binnen komen 
dus!” Terwijl ik me in het kantoor 
installeerde, stond zoon-twee al hevig 
gesticulerend voor de glazen deur. Toen 
ik hem met mijn hand weg wapperde, 
werd er een volgekalkt A4-tje voor het 
raam gehouden: of hij op de iPad mocht. 
Graag. Heel graag zelfs. Kon ik in ieder 
geval ongestoord praten. Niet voor lang 
overigens, want zoon-één daverde de 
trap af, met de hond in zijn kielzog. 
“Mam, mag ik een snoepje?” Met mijn 
voet duwde ik de hond naar buiten en 
knikte bevestigend naar mijn zoon. 
Ondertussen wierp ik een wanhopige 
blik op mijn man, die beneden koffie 
kwam scoren. Hij snapte de hint 
gelukkig. Even later plakte hij een vel 
papier op de deur. In spiegelbeeld las ik: 
“Mama storen kost € 5,- per keer.”

Het werkte! Anderhalf uur lang heb 
ik niemand gehoord of gezien. Zoon-
één kwam naderhand trots naar me 
toe. “Mama, ik heb vijftig euro in mijn 
spaarpot, dus ik had je tien keer kunnen 
storen, maar ik heb het niet gedaan!” 
Ik heb hem een flinke aai over zijn 
bol gegeven. Want dat verdient een 
compliment. Of niet dan?

Thuiswerken heeft zo zijn voordelen. Je kunt 
tussendoor even een wasje ophangen, een boodschap 
doen of een uitgebreide lunch maken, als je daar zin in 
hebt. En een bakkie doen met manlief, die ook negen 
van de tien keer thuis zit te werken. 

Klazina de Bakker



Misschien ken je Battje nog wel. De politiepup van 
Sem. Hij wordt opgeleid tot politiehond en woont in 
het gezin van Sem, omdat Sems vader politieagent is. 
Eerder verscheen het boek: Battje en de bandenprikker. 
Nu deel 2 over de avonturen van deze politiehond.

Wat een schrik als Sems fiets verdwenen is wanneer 
hij met Evi uit het zwembad komt. Ze zijn boos en 
verontwaardigd.
In het dorp van Sem en Evi worden steeds fietsen 
gestolen. Ze zijn daarom vastbesloten de dieven te 
pakken. Samen met Battje zien ze dat wel zitten. Hij 
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Gemengde gevoelens  
na rioolwateronderzoek

Schrik, verbazing, bewondering en lichte ergernis. De uitkomsten 
van het rioolwateronderzoek naar drugsgebruik op ‘het witte 
eiland’ Goeree-Overflakkee leverde gemengde gevoelens op.

Bewondering is een emotie die niet zo bij het onderwerp past en als eerste duiding 
nodig heeft. De organisatie Moedige Moeders en de gemeente Goeree-Overflakkee 
verdienen namelijk een grote pluim. Goeree-Overflakkee is tot nu toe een van de 
weinige gemeenten in Nederland die dit onderzoek heeft durven laten uitvoeren. 
Inderdaad, durven. De keuze voor een rioolwateronderzoek getuigt van moed 
omdat de gemeente de negatieve landelijke publiciteit voor lief nam. Dat het een en 
ander aan het licht zou komen, was vooraf immers niet zo moeilijk in te schatten.

Natuurlijk is iedereen geschrokken van de cijfers omtrent met name 
amfetaminegebruik op het eiland. Tenminste, iedereen die kan bedenken welke 
ingrijpende gevolgen drugsgebruik heeft voor verslaafde, gezin en directe 
omgeving. De schrik zou er net zo in moeten zitten over de laconieke reacties die 
te horen en te lezen zijn. ‘Het is hier al jaren een probleem’. ‘Het hoort er een beetje 
bij’. ‘Er is hier niets te doen voor de jongeren, dus gaan ze experimenteren’. Al zullen 
verbazing en lichte ergernis hier misschien ook van toepassing zijn.

Het grote voordeel nu is dat precies duidelijk is wat het probleem is. Omdat het met 
het gebruik van andere harddrugs gelukkig erg meevalt, kunnen de pijlen met name 

Tekst: Gert Klok
Foto: Shutterstock

Kijk nou eens!

Battje en de lokfiets

Hou jij niet zo van lezen, maar ben 
je wel een echte speurneus? Dan 
is dit misschien iets voor jou. ‘Kijk 
nou eens!’ is een kijk-puzzel-en 
zoekboek ineen.
Prachtige platen vol kleuren, 
puzzeltjes, raadsels en tekeningen. 
Er valt van alles te ontdekken. 
Deze platen van Frits van Loenen 
zijn eerder verschenen in het 
tijdschrift BimBam. Misschien heb 
je ze daar wel gezien. Ken je de 
vraag: Zoek het spinnetje?
Nu zijn 15 van deze mooie platen 
verschenen in een leuke uitgave. 
Ze bevatten allerlei verschillende 
thema’s: Afrika, een overval, de 
manege, de schepping, vliegtuigen, 
etc. Het boek is bedoeld voor 
kinderen vanaf ongeveer 6 jaar. 
Ook heel leuk om cadeau te geven.
Veel kijk- en zoekplezier in dit 
leuke puzzelboek!
Hieronder zie je vast een 
voorbeeldplaat uit het boek!

Prijs: € 5,90
ISBNcode: 9789033130441
Uitgeverij: Den Hertog

Voor jou gelezen

Voor jou gelezen

Opinie

heeft tenslotte ooit ook de 
bandprikker gepakt. Ze hebben 
het idee om ergens een lokfiets 
neer te zetten om zo de dieven 
in de val te lokken. De agenten 
gaan het plan uitvoeren, maar 
dat gaat niet helemaal zoals 
gepland.
Wanneer Evi en Sem een 
pakje bij het postkantoor gaan 
brengen, zien zij ineens de 
fietsendieven:

Evi ziet hoe een lange man een 
fiets oppakt.
Ze begint te rennen en grijpt 
nog net de bagagedrager beet.
‘Afblijven,’ zegt ze fel.
‘Uit de weg,’ snauwt de man.
‘Nee!’ Evi geeft een ruk aan de 
fiets.
De man kijkt snel om zich heen.
‘Wat nu, Koos?’ zegt hij tegen 
zijn maat. ‘Dit gaat mis. We 
vallen veel te veel op'.
Die krabt op zijn hoofd. ‘In de 
bus met die meid,’ gromt hij…

Je wilt vast weten hoe dit 
afloopt. Zou Battje hen kunnen 
helpen in dit spannende 
avontuur?
Lees het zelf in dit leuke en 
spannende boekje. Geschreven 
door Simone Foekens. Er staan 
mooie bijpassende tekeningen 
in van Roelof van der Schans. 
En wist je trouwens dat Battje 
echt bestaat? Hij is politiehond 
bij Politie Almelo.

Leeftijd: Vanaf 8 jaar;
Prijs: € 9,50;
Uitgeverij: Den Hertog;
ISBN: 9789033129766
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Gemengde gevoelens  
na rioolwateronderzoek

op speed worden gericht. Het zou 
nu natuurlijk heel makkelijk zijn 
om als samenleving achterover 
te leunen en af te wachten waar 
‘de politiek’ nu weer mee op 
de proppen komt. Maar zoals 
Moedige Moeders al terecht 
opmerkte: drugsgebruik op het 
eiland is niet alleen het probleem 
van de gemeente. Of van de 
politie, als het om handhaving 
gaat. Het gaat iedereen aan: 
ouders, scholen, verenigingen, 
kerken, buren, kortom iedereen 
die hier woont, werkt en leeft.

In plaats van te wijzen naar 
gemeente en politie is het daarom 
beter om onszelf de vraag te 
stellen wat onze bijdrage is om dit 
probleem tegen te gaan. Je baan 
opzeggen en de hulpverlening 
ingaan is altijd een aanmoediging 
waard, maar hoeft natuurlijk niet. 
Wel kunnen we op tijd beginnen 
met voorlichting aan onze 
kinderen en dit niet alleen aan de 
scholen overlaten. Zodat ze weten 

wat ze naast een hopelijk mooie 
tijd op de middelbare school ook 
zouden kunnen verwachten. En 
blijven signaleren en melden als 
we verdachte transacties zien.

Ook voor de jongeren is 
een schone taak weggelegd. 
Signaleren en melden is niet 
'verraden'. Niets zeggen en die 
klasgenoot lekker zijn of haar 
gang laten gaan en vervolgens 
kapot zien gaan, komt daar 
meer bij in de buurt. Dat is 
namelijk precies wat drugs doen. 
Verslaafden worden niet alleen 
lichamelijk maar ook geestelijk 
gesloopt. Om nog maar te 
zwijgen over de impact op het 
gezin en de familie.

Laten we daarom niet aan de 
zijlijn blijven roepen, maar actief 
meehelpen om korte metten te 
maken met drugsgebruik op 
Goeree-Overflakkee. 
Zijn we ook meteen van die 
vreselijke bijnaam af.

Bijna met een open mond staar je naar de cijfers. Oké, dit is 
toch wel wat serieuzer dan gedacht. Ben je eens een keertje weg, 
gebeurt er iets op Flakkee. Maar helaas niets om trots op te zijn. 
Natuurlijk hoor je wel eens van de naam het witte eiland. (Mensen 
van buitenaf vinden het geweldig die naam te gebruiken in een 
discussie over Zeeland en Flakkee.) Maar is dat nou wat we willen? 
Dat scholen niet zonder kluisjescontroles meer kunnen, dat er in 
gezinnen vervelende situaties ontstaan, dat jeugd wordt verpest.

Wiet, een softdrugs die door velen gebruikt wordt. Als het nu bij 
deze softdrugs bleef..., maar helaas wordt er ook veel harddrugs 
gebruikt. Harddrugs zoals bijvoorbeeld ‘speed’, een drugs die je 
even gelukkig maakt, je even het gevoel geeft de hele wereld aan 
te kunnen. Maar ook een drugs die je hersenen beschadigt en de 
kans op hartproblemen vergroot.

In zo’n grote stad als Amsterdam is het begrijpelijk dat er veel 
speed gebruikt wordt. Hoe meer mensen, hoe meer gebruikers, 
zou je denken. Dan Goeree-Overflakkee met zijn 50.000 inwoners 
en gemoedelijke kleine dorpjes. Daar zal het speedcijfer toch wel 
veel lager liggen…

Helaas, ons eiland kan nog steeds aangeduid worden als het 
‘Witte Eiland’, bleek uit de laatste cijfers. Er worden in verhouding 
zelfs meer speedresten uit het rioolwater gehaald dan in onze 
hoofdstad! Oók nu er vrijwel geen grote feesten meer gegeven 
worden. Deze aantallen zullen dus veelal door vaste gebruikers 
genomen worden.
Het is wel echt bizar als je het tot je door laat dringen. Flakkee 
is niet zo knus en lieflijk als het veelal lijkt. Ook op Goeree-

Waar een wil is, 
is een weg

Speed als  
geluksbepaler…!?

Vorige week waren wij met een clubje vrienden 
een paar daagjes weg. Heerlijk er even 
tussenuit. Geen wifi, dus lekker afgezonderd 
van de bewoonde wereld. Tot we vrijdag terug 
wilden gaan en te horen kregen over het hoge 
speedgehalte op het eiland. Er werd nog een 
grapje gemaakt dat het wel aan Nieuwe-Tonge 
zou liggen (verder niets tegen NT), maar eenmaal 
thuis bleek het toch iets serieuzer te zijn dan 
gedacht.

Ruim 873.000 mensen bevolken Amsterdam, 
onze mooie hoofdstad. Een stad met prachtige 
grachten, bijzondere gebouwen en veel beroemde 
plekken. Ook de stad met de bekende ‘Wallen’ 
en een stad waar de wietgeuren je met regelmaat 
tegemoet komen.

We moeten er iets tegen doen! En 
niet alleen een organisatie of een 
of ander clubje. Nee, we moeten 
het samen doen. Samen als 1 
eiland. We wonen met z’n allen 
toch op Flakkee, dan gaan we d’r 
ook met z’n allen tegenaan. En niet 
om gebruikers of verslaafden te 
veroordelen, maar om te helpen. 
Oké, misschien klinkt dit allemaal 
wel een beetje goedgelovig, maar 
wat moet er dan nog gebeuren? 
Dat je je leven niet meer zeker 
bent als je door Sommelsdiek 
loopt (verder ook niets tegen 
Sommelsdijk hoor)? Kom op 
jongens, waar een wil is is een weg!

Overflakkee gaat er veel ellende 
achter de deuren schuil. Wat is 
de reden om structureel deze 
harddrugs te gebruiken? Waarom 
heeft een vaste gebruiker deze 
oppepper nodig? Is de mate 
van geluk dusdanig laag dat dit 
een goede oplossing lijkt? Is 
het zo belangrijk jezelf beter, 
zelfverzekerder en luidruchtiger 
voor te doen dan je eigenlijk bent?

Wat zou het mooi zijn als het 
aantal speedgebruikers op 
Goeree-Overflakkee afneemt de 
komende jaren. Omdat gebruiken 
niet meer als een oplossing voelt. 
Omdat men zichzelf waardeert en 
accepteert zoals men is, en men 
gewoon zichzelf kan zijn. Omdat 
wij, eilandbewoners, om kunnen 
gaan met sombere gedachten en 
ook gewoon, ongecompliceerd 
gelukkig kunnen zijn.

Jenneke Wolfert

Jolien Meijer
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de boa’s van controleur naar adviseur. “Ze zijn 
een soort ambassadeurs van de gemeente. 
Omdat ze zichtbaar in het straatbeeld aanwezig 
zijn, worden ze ook heel veel aangesproken door 
passanten”. Dan wordt er niet alleen maar naar 
de weg gevraagd, maar er wordt ook gevraagd 
waarom er iets niet mag en waarom de gemeente 
dit besloten heeft”, aldus Marianne. De boa’s 
zijn hiervoor getraind om op deze vragen een 
antwoord te geven. ”Ze zijn de oren en ogen van 
de gemeente op straat”.

Vergrootglas
Het werk van de boa’s wordt nogal eens 
verkeerd ingeschat en wat ze doen, onder een 
vergrootglas gelegd. Marianne Kleingeld geeft 
daarvan een voorbeeld: “We kregen onlangs een 
klacht van een burger binnen over stankoverlast. 
Twee van onze boa’s gingen in een weiland op 
zoek naar de oorzaak. Een voorbijganger maakte 
hiervan een foto en plaatste dit op Facebook. 
Als je dan de commentaren – waarin de boa’s 
belachelijk worden gemaakt – leest onder die 
foto, dan word je daar niet vrolijk van”. Ze 
vervolgt: “Die mensen die deze commentaren 
schrijven, bellen misschien de volgende dag zelf 
met een klacht of de vraag of onze boa’s komen 
controleren”.
Verder wordt nogal eens gezegd: “De gemeente 
heeft geld nodig, dus worden er maar veel 
bonnen geschreven door de boa’s”. Volgens Kees 
Overweel is dit onzin: “Het geld van de boetes 
komt niet in de gemeentepot maar gaat naar het 
rijk. Ons doel is niet om zoveel mogelijk boetes 
te schrijven, maar juist het gesprek aan te gaan. 
We streven ernaar om controleren te veranderen 
in adviseren. Als we dan in gesprek gaan met 
mensen, levert dit uiteindelijk meer op dan het 
uitdelen van boetes”.

Coronamaatregelen
De gemeente Goeree-Overflakkee telt zeven 
boa’s. Twee hiervan worden binnenkort beëdigd. 
De opleiding die deze functionarissen moeten 
volgen, is volgens Marianne en Kees behoorlijk 
pittig. De boa’s dienen de delen van de wet te 
kennen die bij hun functie horen. Ook moeten 
ze voldoende maatschappelijke vaardigheden 
te hebben, omdat ze heel veel in contact komen 
met een groot aantal mensen van verschillende 
afkomst. Daarnaast dienen ze flexibel te zijn en 
snel inzicht te krijgen in bijzondere situaties.
Deze vaardigheden kwamen de boa’s van pas 
tijdens de invoering van maatregelen als gevolg 
van de coronacrisis. Na de eerste persconferentie 
van de minister-president moesten de 
Veiligheidsregio’s en de gemeenten direct 
maatregelen nemen. De controle, of de burgers 
zich aan die maatregelen houden, kwam voor 
een groot deel op het bordje van de boa’s. Vooral 
in het begin was dit een hectische tijd met – ook 
voor de gemeente – veel onzekerheden. Voor 
de inwoners van het eiland was het ook niet 
altijd duidelijk wat nu wel of wat nu niet mocht. 
De horecagelegenheden werden gesloten. Er 
was een samenscholingsverbod, de anderhalve 
metermaatregel moest gehandhaafd worden. 
Campings en recreatieterreinen moesten direct 
gesloten worden en ook kregen winkels en 
markten te maken met strenge voorschriften. 
Vooral voor een recreatiegemeente als Goeree-
Overflakkee dienden er ingrijpende maatregelen 
worden getroffen, een voorbeeld hiervan is 
de afsluiting van de grote parkeerterreinen bij 
stranden en natuurgebieden. Er kwam dus heel 
wat werk voor de boa’s bij.

Onduidelijkheid
Kees Overweel vertelt dat er toen veel vragen 

In het gemeentehuis geven Marianne Kleingeld, Teamleider Veiligheid en 
Handhaving en Kees Overweel, Beleidsadviseur Handhaving van de gemeente 
graag nadere toelichting bij het werk van de boa’s. De boa’s zijn in de afgelopen 
maanden landelijk veel in het nieuws geweest. Zij zijn het die tijdens de 
coronacrisis moeten toezien of de maatregelen die worden afgekondigd door de 
Veiligheidsregio Rotterdam-Rijnmond wel worden nageleefd. Verder kwamen 
ze in de media ter sprake omdat ze actie voerden om meer ‘geweldsmiddelen’ te 
krijgen bij de uitvoering van hun taken. Een groot deel van deze functionarissen 
zou graag een wapenstok en pepperspray aan hun uitrusting toevoegen. Dit 
vanwege hun eigen veiligheid.

Geen bonnenmachines
Kees Overweel, ooit ook boa geweest, benadrukt dat de moderne boa’s niet 
te vergelijken zijn met de opsporingsambtenaren van vroeger. “Veel mensen 
hebben nog het beeld dat de functie van boa een soort Melkertbaan is en dat ze 

bonnenmachines zijn die erop uit zijn om zoveel mogelijk foutparkeerders te 
beboeten. Dit is al lang niet meer zo. De taken van de boa’s zijn sterk uitgebreid”. 
Marianne geeft aan dat er een verandering heeft plaatsgevonden in de taken van 

Het werk van de  
gemeentelijke boa’s

Goeree-Overflakkee

Buitengewoon opsporingsambtenaren (boa’s) zijn ook in de 
gemeente Goeree-Overflakkee al een behoorlijk aantal jaren 
actief. Door verschillende oorzaken komt deze beroepsgroep in 
de afgelopen tijd – landelijk – wat meer in de belangstelling te 
staan. Dit is ook op het eiland het geval. We namen een kijkje 
achter de schermen van deze gemeentelijke afdeling. 

Tekst en foto: Adri van der Laan

‘De ogen en oren van de gemeente’

Taken en bevoegdheden

De strafbare feiten die een boa mag opsporen, staan 
in de domeinenlijst en in zijn/haar takenpakket. 
Er zijn 6 domeinen waarin een boa kan werken:

•  Openbare Ruimte: 
 aanpak van overlast en kleine ergernissen die de 
 leefbaarheid aantasten in de openbare ruimte.
•  Milieu, welzijn en infrastructuur: 
 natuur en milieu, arbeidsinspectie, voedsel- 
 & warencontroles, dierenwelzijn, openbare 
 gezondheid, fysieke leefomgeving (zoals 
 gebouwen, parken, schone lucht, rivieren, bossen) 
 en infrastructuur.
•  Onderwijs: 
 handhaving leerplichtwet en andere wet- en 
 regelgeving die daarmee te maken heeft.
•  Openbaar vervoer: 
 strafbare feiten opsporen binnen het domein  
 openbaar vervoer.
•  Werk, Inkomen en Zorg: 
 strafrechtelijke handhaving op het gebied van 
 werk, inkomen, belastingen en sociale zaken.
• Generieke Opsporing: 
 restcategorie boa’s met meestal algemene 
 opsporingsbevoegdheid.

Bron: Ministerie van Justitie en Veiligheid.



op de boa’s afkwamen. Jongeren vonden 
het maar niets dat ze nauwelijks meer bij 
elkaar mochten komen en campinghouders 
en recreanten begrepen niet waarom er 
binnen deze Veiligheidsregio strengere 
regels werden gehanteerd dan door naburige 
Veiligheidsregio’s. “Onze boa’s moesten ondanks 
deze onduidelijkheden wel uit kunnen leggen 
waarom er hier wel bepaalde maatregelen 
werden genomen”. Dit vergt natuurlijk wel wat 
inlevingsvermogen en overtuigingskracht. Toch 
benadrukt Marianne dat het handhaven van 
de coronamaatregelen geen grote problemen 
hebben opgeleverd. Er was wel discussie, maar 
over het algemeen begreep men het wel als onze 

boa’s iemand waarschuwden. Zij geeft aan dat 
waarschuwen en een goed gesprek aangaan 
met overtreders van regels heel belangrijke 
hulpmiddelen zijn bij het optreden van de boa’s. 
Er zijn tijdens die coronaperiode maar heel 
weinig bekeuringen uitgedeeld. “In het overgrote 
gedeelte van de gevallen kwam men er met een 
goed gesprek wel uit”.

Agressie
Landelijk hebben de boa’s – evenals andere 
hulpverleners, zoals ambulancepersoneel, 
brandweermensen en politie – te maken met 
toenemend geweld en agressie tijdens het 
uitoefenen van hun werk. Volgens Kees Overweel 
is het op het eiland nog niet zó erg als in de stad, 
maar men komt het hier ook wel tegen. Fysiek 
geweld is een uitzondering, maar verbaal geweld 
komt meer voor. “En dat heeft veel persoonlijke 
impact. We doen dan ook altijd aangifte als 
één van onze functionarissen fysiek of verbaal 
wordt bedreigd”, verzekert Marianne. Elders 
in het land is er onder de boa’s behoefte om 
extra ‘geweldsmiddelen’ te mogen dragen bij de 
uitoefening van hun beroep. Volgens Overweel is 
daar hier nog geen behoefte aan. Hier horen wel 
handboeien tot hun uitrusting en dat vinden zij 
vooralsnog voldoende.

De boa’s werken niet alleen overdag, maar ook 
’s avonds en enkele nachten per week. Tijdens 
hun werk hebben ze nauw contact met de politie. 
Met hun portofoons kunnen ze direct contact 
opnemen met de politie en in geval van nood 
krijgen ze direct bijstand van agenten, via een 
‘noodknop’.

Wie eenmaal boa is, dient bij te blijven op 
zijn of haar vakgebied. Zij zijn verplicht 
iedere vijf jaar vier modules te volgen om hun 
vaardigheden bij te spijkeren. Het gaat dan over 
hun optreden, het aanscherpen van procedures, 
aanhoudingstechnieken, de-escalerend optreden 
en andere vaardigheden waar een moderne 
boa over dient te beschikken. Verder worden 
de boa’s jaarlijks getraind voor het gebruik van 
de geweldsmiddelen die ze tot hun beschikking 
hebben.
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Verbaal geweld 
heeft een 

persoonlijke 
impact

Vanaf vrijdag een reeks 
betere weerdagen 
De afgelopen jaren zijn we flink verwend geweest 
met ons zomerweer. Met gemak kon het kwik 
doorstoten naar minimaal 30 tot wel 35 graden. 
Vorige twee zomers spanden natuurlijk de kroon. 
Het absolute hoogtepunt was er vorig jaar met 
op een aantal plaatsen 40 graden. Je kon toen 
al bijna bevroeden dat die 40 graden er voor dit 
seizoen niet in zou zitten. Het seizoen is nog lang 
niet om, maar verzengende hittegolven verwacht ik 
eigenlijk niet meer. Hitte is er wel in Zuid-Europa 
momenteel met in Portugal en Spanje maxima tot 
44 graden.

Tot en met het einde van deze week blijft het sterk wisselvallig 
op de Eilanden. Vooral op vrijdagochtend trekt nog een actieve 
oceaanstoring inclusief regen en vrij veel wind langs. In het tijdpad 
tot zaterdag kan er zo’n 10 millimeter water bij zijn gevallen op 
Flakkee.
Mogelijk trekt de wind (westnoordwest) later op vrijdag even aan 
tot stormachtig (7-8 bft.).

Als de depressie tegen zaterdagochtend zal zijn weggetrokken 
naar Denemarken, kan het weer geleidelijk gaan opknappen. 
Aanvankelijk waait het nog stevig door uit het westen. Het 
stabielere weer zet in het weekend en begin nieuwe week door. Bij 
de gratie van een stevige uitloper van het Azorenhoog komen er 
zonnige perioden en wordt het minder koel. Hoogzomers weer met 
middagtemperaturen tussen de 27 en 30 graden zit er nog niet in. 
Maar al met al kunnen we een prima weerbeeld tegemoet zien een 
flink deel van de volgende week (die veelal droog zal verlopen op 
grond van de huidige weerinfo).

De voorbije maand juni was gemiddeld twee graden te warm in ons 
land. Het moet raar lopen wil juli te koel gaan uitpakken en de kans 
op een fractie te warme julimaand acht ik vrij groot. Volgens enkele 
langetermijnprognoses zou augustus nu eens een keer het klapstuk 
van de zomer moeten worden. Over pakweg twee weken is hier al 
iets meer over te zeggen. De maand augustus is zelden een sublieme 
zomermaand geweest de afgelopen kwart eeuw.
De jaren 2003 en daarvoor 1997 sprongen er wel uit qua intense 
augustuswarmte.
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Wijlen ds. A.M. den Boer

De brief aan de 
gemeente van Efeze
"Schrijf aan 
de engel der 
gemeente van 
Efeze".
(Openb. 2:1)

In Openbaringen 2 en 3 vinden we de 7 brieven aan de gemeenten van Klein-Azie, die Johannes 
op Patmos heeft geschreven op het bevel des Heeren. Deze gemeenten vertegenwoordigen de 
Kerk van alle tijden en wat daar geschreven is geldt ook nog voor onze tijd. Niet in een brief, 
maar in 7 brieven geeft de Heere een overzicht van het leven en de leidingen met Zijn Kerk. 
Zeven is het getal der volkomenheid en wijst op de werken Gods in de wereld tot zaligheid 
van de uitverkorenen. De eerste brief is geschreven aan de gemeente van Efeze, een van de 
meest beroemde steden van Klein-Azie en ook de hoofdstad. Het is de zetel van de Romeinse 
proconsul, het middelpunt van handel en beschaving, van wetenschap en kunst, maar ook is zij de 
kerkbewaarster van de godin Diana. In één woord, het was een machtig bolwerk van de heidenen. 
De apostel Paulus plantte hier de kruisbanier van Koning Jezus, wat uitgroeide tot een bloeiende 
gemeente. Nu schrijft Johannes: Schrijf aan de Engel der gemeente van Efeze. Engel betekent bode 
of gezant. Wij zeggen leraar of dominee, aan wie de zorg van de gemeente is toebetrouwd. Dit is 
een grote verantwoordelijkheid, want het gaat om mensen, die op reis zijn naar de eeuwigheid. 
Zonder ophouden moet zegen en vloek, leven en dood worden verkondigd. Een zware straf 
wacht degenen, die de mensen in de bloemhoven jagen en niet de waarheid hebben verkondigd. 
Een engel is een bode, die van 's hemelswege gezonden is. De Heere legt een zware taak op hun 
schouders, zodat Paulus zei: Wie is tot deze dingen bekwaam. De Heere roept ze niet alleen, 
maar belooft dat Hij ze in Zijn rechterhand zal houden. De Heere zorgt niet alleen voor Zijn 
knechten, maar ook voor de gemeenten, want Hij wandelt tussen de 7 gouden kandelaren. Met 
Zijn menselijke natuur is Hij in de hemel, maar naar Zijn Godheid is Hij ook op de aarde. Zijn 
oog is op de Kerk, niet alleen in het algemeen, maar bijzonder tot bewaring van Zijn inzettingen 
en Zijn Woord. Daarin staat duidelijk, dat we de zonde moeten haten en vlieden. In dagen dat 
Satan oppermachtig schijnt en de zonde niet meer als zonde wordt gezien, dan is het nodig om te 
benadrukken dat Gods volk alleen moet wonen. De Heere ontgaat niets: Ik weet uwe werken. Voor 
een alwetend God is niets verborgen.

Het geldt niet alleen voor wat openbaar is en wat verborgen is voor de mensen, maar Hij 
doorgrondt ook ons hart, ja, Hij ziet het binnenste er van. Vele mensen bouwen op hun eigen 
gerechtigheid, maar dat is de Heere ook bekend en dat is tekort voor een nimmer eindigende 
eeuwigheid. Er is een volk dat met die alwetendheid Gods te doen krijgt. Dan gaan we onze 
zonden en tekortkomingen leren kennen. Dan gaan we onszelf en God kennen en komt er een 
droefheid over de zonde en dat we God zijn kwijt geraakt. Heb ben we dit nu al eens ervaren in ons 
leven? Zonder kennis van onze ellende kunnen we voor God niet bestaan. Ligt het leven dan in de 
kennis der ellende? Nee, maar zonder die kennis zullen we God niet nodig krijgen en de verlossing 
van Christus kunnen we ook missen.

De Heere zag niet alleen de tekortkomingen van de kerk, maar ook hun arbeid. Er ging iets uit van 
die gemeente, je kon het zien. Er was niets teveel voor de dienst des Heeren. Er was een duidelijk 
onderscheid, want de Griekse volksaard was losbandig, maar de gemeente was ingetogen. Ze 
konden niet overal in mee. Het is toch nodig om dit ook te benadrukken in onze tijd. Zo dikwijls 
wordt de vrije tijd gebruikt in de dingen van de wereld en dan is er geen onderscheid te zien dat 
we tot de kerk behoren. Dat is bij zonder voor de jeugd een slecht voorbeeld! Maar de Heere kent 
ook de lijdzaamheid van de gemeente van Efeze. Ze zijn bespot en vervolgd geworden. Niet zo zeer 
met vleselijke wapenen hebben ze zich verdedigd, maar ootmoedig het kruis verdragen, ziende 
op de overste Leidsman en Voleinder des geloofs. Hij heeft het kruis verdragen en de schande 
veracht. Zo waren ze navolgers van Christus. De liefde Gods noopte tot weder liefde. Ze haten die 
God haten, ook beminden zij die God beminden. Daarom werd ook de tucht gehandhaafd in de 
gemeente. Dit kan toch niet gemist worden! Paulus had reeds bij zijn afscheid gewaarschuwd dat 
er wolven zouden inkomen, die de kudde niet zouden sparen. De engel der gemeente was op zijn 
hoede en zo heeft de gemeente zich afgescheiden van de valse leraars. De Heere maakte ze getrouw, 
dat ze konden zeggen: uw liefdedienst heeft me nooit verdroten. Mag u dat ook zeggen, dat de 
dienst des Heeren alles voor u is? Dat is geen werk van onszelf, maar de Heere moet al de eer 
ervan ontvangen. Toch is er ook een aanklacht tegen de gemeente, dat ze hun eerste liefde hebben 
verlaten. Ongemerkt is dat er een verachtering is gekomen. Niet zo zeer uiterlijk, maar inwendig. 
De Waarheid doet geen kracht meer. Ze doen hun plichten nog wel, maar de levende gesteldheid 
van het hart wordt gemist. Ze bidden nog wel, maar er is geen echte nood in de ziel, het is 
vormelijk. De wereld is meer en meer gaan bekoren. Ze hebben het afhankelijke leven verloren en 
rusten op de weldaden. Zo is er een verachtering gekomen in het geestelijke leven.

Is dit ook niet van toepassing voor onszelf, de Kerk en ons volk? De Heere klaagt over Zijn eigen 
kinderen. Dit moest ons met droefheid vervullen, opdat de oorzaak werd weggenomen. Als dit 
Woord in de ziel werd ingedrukt, dan zouden we uitgaan om de Heere te zoeken, dan konden we 
niet meer buiten Hem. Het is doodstil geworden in de gemeente toen deze woorden hen werden 
voorgelezen. De Heere dreigt om Zijn Woord van hen te nemen, als ze zich niet zullen bekeren. Ze 
moeten gaan zien, dat het eigen schuld is, dat ze liefde Gods zijn kwijt geraakt; als ze dit indachtig 
werden, dan zouden ze hun schuld zien en gevoelen, maar ook bedroefd worden om hun zonden 
en vragen of de Heere terug wilde komen, al hebben ze er geen recht meer op. De werking van 
Gods Geest kan niet gemist worden bij aanvang en voortgang. Efeze is een afschrikwekkend 
voorbeeld, ook voor Nederlands Kerk, die ook de eerste liefde heeft verlaten. Ja, we zijn reeds heel 
ver van de Heere afgeweken, zodat Zijn dag en geboden wet meer in ere worden gehouden. Het 
leven heeft geen waarde meer van de ongeborenen en de ouden van dagen. Wie God verlaat heeft 
smart op smart te vrezen. Dit geldt ook voor het persoonlijk leven en daarom gedurig de oproep 
tot bekering. Dit is een Gods werk, maar wij zijn wel verantwoordelijk voor onze daden.

Toch eindigt de Heere niet met een bedreiging, maar met een bemoediging voor de Kerk, die mag 
overwinnen door de genade Gods, want zij zullen straks, aan het einde van hun leven, mogen 
ingaan in de heerlijkheid die hun bereid is. Het is de belofte van de eeuwige gelukzaligheid. Groot 
is het goed dat is weggelegd voor Gods Kerk.

Onder jongeren en ouderen is veel moedeloosheid. 
Wat kan deze moedeloosheid verlammend werken en 
de waarachtige bekering in de weg staan. Vandaar dat 
de duivel vaak probeert mensen alle moed te benemen. 
Omdat te bereiken heeft hij verschillende tactieken: 
de een sust hij in slaap, de ander speldt hij wat op de 
mouw, of hij maakt het Evangelie verdacht.
In dit boekje komt duidelijk naar voren dat God in 
Zijn Woord de handen naar ons uitstrekt. Ds. P. van 
Ruitenburg wijst aan de hand van vele passages uit de 
Schrift op Gods welwillendheid. Van Ruitenburg is 
predikant in Chilliwack BC (Canada).
In het Woord vooraf waarschuwt de schrijver dat 
schijngeloof geen oplossing is en dat we ons niets 
moeten laten opdringen. Hij waarschuwt dat we van de 
boodschap die gebracht wordt, geen misbruik zullen 
maken. Toch voelt de auteur zich gedrongen om dit 
boekje te schrijven. Ongeloof brengt geen oplossing, 
zeker niet. 

We mogen dit boekje beschouwen als een vervolg op 
zijn eerder boekjes met dezelfde vormgeving: Een 
hele verandering, Dieper buigen en Heilig willen 
leven. Het boekje zet in met de titel: Niet vernield. 
Ds. Van Ruitenburg schrijft dit hoofdstukje, als hij de 
dag tevoren een kleinkind heeft verloren. Het meisje 
werd dood geboren en we zijn allemaal verdrietig, 
niet opstandig. Het raakt me diep. Ik zie weer des 
te scherper dat door de zonde de dood in de wereld 
gekomen is en dat we als mensen schuldig staan 
tegenover God. De zonde is zo ernstig dat de dood wel 
moest komen. Ja, ik zie het nu beter dan de dag ervoor.

Het zijn de goedertierenheden des Heeren dat we niet 
allemaal vernield zijn. Het is dan ook niet vreemd dat 
er een kleinkind is gestorven; het is vreemd dat ik er 
nog zeventien heb die gezond zijn en leven. Wat is God 
goed! Ik ben erg verdrietig, en mijn kinderen nog wel 
meer, maar ik voel me ook des te schuldiger. Waarom 
hebben we tegen zo’n goeddoend God gezondigd? Wat 
heeft God verkeerd gedaan? Hij overlaadt ons dag aan 
dag met Zijn gunstbewijzen… Op de rechterpagina 
worden verschillende teksten uit Klaagliederen 

Met open  
armen
‘De deur van Gods genade zit nog niet op 
het nachtslot. Wie we ook zijn en wat we 
ook gedaan hebben, de Zaligmaker roept 
ons op om met onze zonden tot Hem te 
vluchten. Hij meent het en wil zondaren 
met open armen ontvangen’.
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Vrouw en ambt
In de Gereformeerde Kerken Vrijgemaakt zijn 
de ambten (predikant, ouderling en diaken) 
opengesteld voor vrouwen. Er lopen weliswaar 
nog beroepsprocedures, maar de teerling is 
geworpen. In de achterliggende week nam 
een vrouw uit Zuid-Afrika het beroep naar een 
gemeente in Nederland aan. Ze zal te zijner tijd 
ook wel bevestigd worden. Het is opmerkelijk 
hoe snel deze verandering in opvatting in 
dit kerkverband zich heeft voltrokken. De 
kerk van Prof. Dr K. Schilder ondergaat een 
grote verandering. Hoe kijken we tegen die 
verandering aan?

Ds. W. Visscher

Laten we beginnen met de gedachte dat de kerk, in haar 
orthodoxe opvattingen, altijd de vrouw in het ambt heeft 
afgewezen. Door de eeuwen heen is de vrouwelijke ambtsdrager 
niet in de kerk te vinden. Deze afwijzing berust niet op 
discriminatie, zoals sommige kwade tongen beweren, maar op 
het spreken van de Schrift. Paulus wijst erop dat hij niet wil dat 
de vrouw in de gemeente zal leren (1 Tim. 2:12). En in 1 Kor. 14 
vers 34 leert de apostel dat ze ‘in de gemeente zwijgen’. In huis 
kunnen de vrouwen worden onderwezen door de man. Er zijn 
nog wel andere plaatsten in de Schrift die ons duidelijk maken 
dat het ambt toekomt aan de man. De Heere Jezus heeft ook 12 
discipelen gekozen. Er waren wel vrouwen die Hem dienden, 
maar de discipelen waren mannen. De Bijbelse lijn is dat het 
ambt niet toekomt aan de vrouw. De kerk der eeuwen heeft 
steeds aan deze lijn vastgehouden. We doen er goed aan om dit 
ook vandaag de dag te doen. Het is belangrijk om te volharden 
in de ware leer.

Hoe komt het dat een heel kerkverband dan toch een andere 
lijn gaat met de vrouw in het ambt? Dit heeft vooral te maken 
met de visie op de Schrift en de waardering van de moderne 
cultuur. De Schrift, zo stelt men, is deels gebonden aan de tijd. 
Paulus heeft dingen gezegd die alleen voor die tijd belangrijk 
zijn geweest. Vandaag de dag zien we dat anders en dus moeten 
we ook anders handelen. Een soortgelijke discussie voltrekt 
zich ook rond de schepping van de hemel en de aarde. De Bijbel 
leert ons heel duidelijk dat God bijvoorbeeld Adam en Eva goed 
geschapen heeft. Aan het begin van de mensheid staan twee 
mensen die God goed en recht heeft gemaakt. Deze gedachte 
echter valt maar moeilijk te rijmen met de evolutionaire wording 
van onze kosmos. Vandaar dat sommigen afstand nemen van 
het Bijbelse scheppingsverhaal en komen met gedachten die in 
strijd zijn met de letter van de Bijbel. Deze verandering wordt 
den verdedigd door te stellen dat wij vandaag de dag de Schrift 
anders moeten lezen dan bijvoorbeeld Paulus of zelfs de Heere 
Jezus. Paulus zou minder weten dan wij vandaag de dag. Met 
een dergelijke visie op de Bijbel worden echter allerlei zaken wel 
heel erg vloeibaar. Het verrast dan ook niet dat langzaamaan de 
vrouw in het ambt een plaats krijgt. We hebben dan echter wel 
het spoor van de Bijbel verlaten. En dat is best ingrijpend. De 
vraag rijst wat er nog meer zal veranderen.

Tenslotte zijn huidige theologen soms erg onder de indruk 
van de moderne cultuur en wetenschap. Ik wil onmiddellijk 
toegeven dat de moderne wetenschap ons veel goeds heeft 
gebracht. De huidige gezondheidszorg is zonder de moderne 
wetenschap niet goed denkbaar en niemand begeert denk ik 
behandeld te worden met methoden van zorg van eeuwen 
geleden. Aan de andere kant moet echter ook gezegd worden 
dat onze moderne cultuur wel heel erg gemakkelijk omgaat met 
de diepste vragen van het leven. Onze cultuur is een cultuur die 
sterk gericht is op de aarde. Vooral onder jongeren, helaas ook 
in de kerk, kom je dat volop tegen. Laten we echter niet te veel 
onder de indruk raken van onze cultuur. Mensen zijn geschapen 
voor een eeuwigheid. En de oude en Bijbelse gedachte dat een 
mens geschapen is voor een eeuwigheid heeft nog niets aan 
actualiteit verloren. Daarom is het belangrijk om de Schrift maar 
te lezen zoals ze tot ons komt. Het zijn de woorden van God.

geplaatst Klaagliederen 3: 22, 27 en 33. 
Vooral de laatste tekst laat zien hoe het 
bij de Heere is: ‘Hij plaagt of bedroeft 
des mensen kinderen niet van harte.’
Het voert te ver om alle 15 hoofdstukjes 
te bespreken, maar ik licht er enkele 
uit, die ook duidelijk de titel ‘Met open 
armen’ laten zien.

Het begin van het hoofdstuk 
‘Uitgebreide handen’ wil ik u niet 
onthouden.

Vaders steken hun armen uit als ze 
hun kind willen oppakken en aan hun 
hart willen drukken. Zo had de Heere 
Zijn handen uitgebreid, naar wie? 
Volgens de apostel gaat het in Jesaja 65 
over het volk Israël. Al hadden ze als 
de heidenen geleefd, God had gezegd: 
‘Zie, hier ben Ik, zie, hier ben Ik’. Israël 
werd er door Jesaja van beschuldigd dat 
God Zijn handen naar hen uitgebreid 
had maar dat ze niet opgepakt wilden 
worden en dus de uitnodigingen van 
de profeten en apostelen niet ter harte 
hadden genomen. Wat had de Heere al 
voor ze gedaan? Hij had Zijn handen 
niet maar een enkele keer uitgestoken, 
maar de ganse dag naar hen uitgebreid. 
Verschillende teksten laten zien dat het 
waar is wat de Heere gedaan heeft en 
doet ( Jesaja 65:2; Romeinen 10:21 en 
Spreuken 1 : 24).

Geloof een gave
Geloof is een gave en niets wat je zelf 
maakt. Moeten we daar blij mee zijn, 
of is het jammer dat we het moeten 
krijgen? Het is maar hoe je het bekijkt. 
Ik heb een tijd gehad dat ik me eraan 
ergerde om te horen dat ik zelf niet 
kon. Later is het een troost geworden. 

Het is niet leuk buiten spel gezet te worden, terwijl het aan de andere 
kant een blijde boodschap is om te horen dat God geloof werkt in 
zondaarsharten. Een van de mooiste geschiedenissen hierover vind ik 
die van de ‘maanzieke’ jongen. Zijn vader had alles geprobeerd om zijn 
zoon te genezen, maar zelfs de discipelen van Jezus konden het niet. 
Uiteindelijk kwam hij bij Jezus Zelf terecht en vroeg of Hij iets doen 
kon. De Heere antwoordde met de gevleugelde woorden: ‘Zo gij kunt 
geloven’. Van dat antwoord staan we misschien verbaasd, maar zo staat 
het echt in de Bijbel. De Heere zei niet: ‘Vraag er maar om’, of: ‘Bid 
om geloof ’, maar zei het voorwaardelijk: ‘Indien gij kunt geloven’! Dat 
kwam hard aan. De vader werd emotioneel en zei in tranen: ‘Ik geloof, 
Heere, kom mijn ongelovigheid te hulp.’ Wat een mooi antwoord! Deze 
vader kon niet geloven, maar kon ook niet anders dan geloven. De 

Heere werk het geloof toen Hij het beval. Deze bezorgde vader wierp 
zich als het ware in Jezus’ armen om alles van Hem te verwachten…

‘Indien gij kunt geloven’. Christus liet met deze woorden horen hoe 
gewillig Hij was om hem te verhoren, en de vader begreep dat. Het 
geloof is een gave Gods. In het ware geloof verwachten we zelfs het 
geloof van God, brengen we niets mee, en doen we niets in eigen 
kracht. Is dat geen bevrijdende boodschap?
‘Want uit genade zijt gij zalig geworden door het geloof, en dat niet uit 
u, het is Gods gave (Efeze 2 : 8)
Jezus antwoordde en zeide tot hen: Dit is het werk Gods, dat gij gelooft 
in Hem, Die Hij gezonden heeft (Johannes 6 : 29)

Van harte aanbevolen voor jong en oud. De inhoud van dit boekje is 
alle aanneming waardig. 

Naar aanleiding van ‘Met open armen’, Gods 
hartelijke nodiging, door ds. P. van Ruitenburg, 
een uitgave van Den Hertog Houten, onder ISBN 
nr. 9.789.033.130.311; Prijs € 10,90 (67 pagina’s, 
vierkant formaat met harde kaft)
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Bij de ambassade heeft men het druk. Ze willen graag behulpzaam 
zijn met geven van informatie, maar daar houdt het dan ook mee op. 
Hoe oud is de persoon in kwestie? Heeft mijnheer een volmacht en 
paspoort? Is het bekend hoe lang betrokkene in Nieuw-Zeeland zal 
verblijven? Bij verblijf korter dan drie maanden is er geen visum nodig 
en zijn er geen inentingen verplicht.
‘Wat als blijkt dat het verblijf misschien toch langer gaat duren dan drie 
maanden?’
‘Dan moet u vroegtijdig – dat wil zeggen: minstens drie weken voor 
het verstrijken van de termijn – contact opnemen met de Nederlandse 
ambassade in Wellington, Investment House 10th floor…’
‘Ja, ja’, knikt Chiel, ‘dat is me bekend.’
De dame krabbelt het adres en telefoonnummer toch nog even op een 
memootje. Blijkbaar kom ik niet al te snugger over, denkt Chiel als hij 
het papiertje aanneemt.
‘Wat wel van belang is, is dat het paspoort dan nog geldig is, mijnheer! 
Na vertrek uit Nieuw-Zeeland moet het nog minstens drie maanden 
geldig zijn. En u moet in Wellington wel een retourticket kunnen laten 
zien bij de verlenging van het verblijf.’
‘Dat wordt geregeld, dank u wel.’ Chiel maakt plaats voor de volgende.
Hij staat al weer buiten voor hij zijn teleurstelling kan plaatsen. 
Hij realiseert zich dat hij had aangenomen dat er iemand zou zijn 
waaraan hij het hele verhaal kwijt kon. Hij herinnert zich de keren 
dat hij hier kwam om te spreken over zijn emigratie; toen was er meer 
aandacht en niet alleen voor de zakelijke kant. Er was een oudere 
mijnheer die begreep dat hij weg moest en die tijd voor hem nam. Die 
vaderlijk sprak, hem op die manier op zijn gemak stelde. Een man 
die mogelijkheden benadrukte en het niet had over wat onmogelijk 
was. Deze keer staat Chiel na een half uur wachten en nog geen 
tien minuten aan de balie weer buiten. Hoe kon hij zo naïef zijn te 
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De auteur baseerde zich voor deze historische roman op het leven van deze moedige 
vrouw die als achttienjarige dertien joodse landgenoten verborg op de zolder van haar 
kleine huurwoning in een dichtbevolkt appartementenblok.
Het verhaal van Stefania begint met de beschrijving van haar kindertijd. Ze groeit op in 
een groot boerengezin op het platteland en de hele familie, kleine kinderen incluis, moet 
hard werken om het hoofd boven water te houden. Stefania heeft een levendige fantasie 
en dagdroomt tijdens het verzorgen van het vee en het bewerken van het land al vroeg van 
een toekomst in de stad. 
Wanneer haar twee oudere zussen verhuizen naar een appartement in Przemysíl ziet 
Stefania haar kans schoon om werk in deze stad te zoeken en bij haar zussen te gaan 
wonen.
Als zestienjarig meisje vindt ze werk bij de Joodse familie Diamant in hun winkel in 
Przemylsl. Er groeit een warme band tussen de familie Diamant en Stefania. De vrouw des 
huizes neemt de tiener op in het gezin alsof het haar eigen dochter is.

Dubbele wand
Wanneer het Duitse leger de stad binnenvalt wordt de familie Diamant naar het getto 
gedeporteerd en verliest Stefania haar baan. Ze keert terug naar de boerderij van haar 
ouders op het platteland. Daar treft ze alleen haar zesjarig zusje Helena aan, verwaarloosd 
en uitgehongerd. De rest van de familie is naar een werkkamp in Salzburg gestuurd. 
Stefania keert samen met haar zusje terug naar het appartement in de stad en bedenkt een 
plan om te overleven.

Dan staat Max Diamant op een dag voor de deur met de vraag of ze hem wil verbergen. Na 
hem volgen er nog twaalf andere joden. Het lukt Stefania met hulp van haar zusje om hen 
op haar piepkleine zolder te verbergen. Via een ingenieus systeem ontwerpen ze, met een 
kruiwagen vol sloophout, een dubbele wand op zolder. Hier verbergt de groep mannen, 

Waargebeurd verhaal over jonge vrouw die  
dertien joden verborgen hield op zolder

Bij mij ben je veilig

verwachten dat hij diezelfde mijnheer zou kunnen spreken?
Hij steekt het Carnegieplein over en loopt in de richting van 
de Scheveningseweg. Hij heeft geen zin om ver te lopen, maar 
de Scheveningse Bosjes kan hij niet overslaan. Ook hier liggen 
de herinneringen voor het oprapen. Het is misschien hetzelfde 
bankje nog wel, waar hij zat toen alles rond was en hij de 
documenten op zak had die nodig waren voor zijn vertrek.
Hij had honger toen; het gevoel komt zomaar terug alsof 
het gisteren was. Het was geen hongergevoel dat met eten te 
maken had; toen voelde het eerder als misselijkheid. Honger 
die met hunkering te maken had, een leegte binnen in hem. 
Hij zag tegen het afscheid op en kon er eigenlijk ook niet op 
wachten.
Het lijkt alsof hetzelfde gevoel hem te grazen neemt. Hij moet 
opstaan en de tram nemen naar het centrum, waar allicht 
een reisbureau te vinden zal zijn. Zijn agenda uit zijn jaszak 
trekkend telt hij de dagen af, die Aijsa nog zal krijgen om orde 
op zaken te stellen.
Het zal wel volgende week dinsdag of donderdag worden. 
Desnoods boekt hij businessclass voor haar.
Hij heeft vanmorgen nog op zijn eigen retourticket gekeken, 
dat is een ongedateerd exemplaar. Zo moet het ook met Aijsa’s 
retourticket. Ze moet zelf kunnen beslissen wanneer ze terug 
naar huis wil.
Gold Apple Garden – Aijsa zal er eerder lopen dan hij. De 
bomen in bloei, de zon al warmer en de strakblauwe lucht 
boven de heuvels. Pollux blaffend naar een opvliegende vogel. 
Effi’s kroezige haar, de zonnebril als een haarband erbovenop. 
Chiel staat op en loopt terug naar de Scheveningseweg. Hij 
gaat toch maar een broodje kopen.

Zich verbazend over de manier van doen in het reisbureau 
wacht hij op zijn beurt. Eigenlijk is dat een foute uitdrukking: 
hij wacht niet op zijn beurt, want er zijn geen klanten voor 
hem. Hij wacht op het moment waarop het meisje tijd voor 
hem heeft. Ze voert een telefoongesprek, waar hij niets tegen 
heeft als het zakelijk zou zijn. Maar dat is het niet; haar hele 
problematische relatie wordt uit de doeken gedaan.
‘En toch kan ik niet weg,’ hoort hij haar zeggen; zelfs nu 
dempt ze haar stem niet.
Met een ongemakkelijk gevoel door de ruimte heen en weer 
lopend vraagt hij zich af hoe lang hij nog zal wachten. Er zal 
wel een ander reisbureau te vinden zijn en desnoods kan hij 
zelf een vliegmaatschappij benaderen. Maar juist als hij zich 
voorneemt op te stappen is ze zover.
‘Wat kan ik voor u doen, mijnheer?’ vraagt ze vriendelijk.
Hij draait zich naar haar om en ziet hoe ze voorzichtig met 
een tissue het uitgelopen zwart van haar mascara wegtipt.
Het geeft Chiel ineens het gevoel dat de hele wereld bestaat uit 
ongelukkige, tobbende mensen.
Ze is een lief kind, vast en zeker te fijngevoelig en te kwetsbaar 
voor die gast waarmee ze haar leven deelt. Maar laat hij zich 
met zijn eigen zaken bemoeien. ‘Een retour naar Auckland, 
kunt u dat voor me regelen?’
Ze knikt; in een mum van tijd legt ze hem een printje voor 
van de mogelijkheden.
Chiel kiest voor Cathay Pacific, die vlucht gaat dinsdag 
aanstaande. Dat is vandaag over een week. Het wordt kort 
dag voor Aijsa, maar veel langer moet het niet duren. Als 
Willemijn die verjaardagspartij doorzet, is Aijsa bijtijds op de 
hoogte.

De Tweede Wereldoorlog heeft ook bij de inwoners van Polen diepe sporen nagelaten. 
Een voorbeeld hiervan is het leven van Stefania Podgórska (1921-1018).

vrouwen en kinderen zich dag en nacht. Om 
de beurt heeft iemand raamwacht en als de 
kust veilig is in het appartementenblok mogen 
de onderduikers een voor een even de steile 
zoldertrap af om de benen te strekken in huis.

Er is geen elektriciteit, water of een toilet in 
het appartement. Op ongeziene momenten 
haalt Helena de toiletemmer van zolder en 
leegt hem bij de gemeenschappelijke toiletten 
op de binnenplaats. Op dezelfde manier 
smokkelt ze extra emmers drinkwater mee 
naar binnen.

Goede ruil
Naast haar werk als arbeider in een 
machinefabriek is Stefania dag en nacht in 
touw om de groep onderduikers van voedsel 
te voorzien. Ze struint stad en land af om alles 
wat ze nog heeft aan bezittingen te ruilen voor 
etenswaar. De voortdurende dreiging dat een 
medebewoner van het appartementenblok 
iets opvalt en hen verraad is groot. Maar deze 
dreiging lijkt in het niet te vallen wanneer 
de nazi’s het huis confisqueren en er Duitse 
verpleegsters op de benedenverdieping 
komen wonen.
Stefania is bereid haar leven te geven voor de 
13 joden die ze verborgen hield voor de nazi’s. 
Dit zegt ze er zelf over: ‘Eén dood of dertien 
joden, dat was een goede ruil.’
De auteur had tijdens het schrijven van deze 
indrukwekkende geschiedenis nauw contact 
met de zoon en zus van de hoofdpersoon.

De verantwoording van de gebruikte bronnen 
is te vinden in de noot van de auteur, inclusief 
authentiek fotomateriaal. De schrijfstijl is 
over het algemeen nuchter en beschouwend 
en hier en daar zelfs zakelijk te noemen. 
Maar deze geschiedenis kruipt desondanks of 
misschien juist daardoor onder je huid en je 
ziet het voor je ogen zich afspelen.

Deze onbekende heldin verdient het dat ze 
postuum wordt geëerd met dit boek.

Bij mij ben je veilig
Sharon Cameron

2020, uitgeverij Mozaïek
416 blz., €19,99
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RES-bijeenkomst over verduurzaming:

“We willen echt dat  
de burger een stem krijgt’’
Vorige week vond er een online bijeenkomst 
plaats over de Regionale Energiestrategie (RES). 
Gastvrouw was wethouder Tea Both (CDA). Er waren 
een kleine dertig mensen die meekeken met de 
bijeenkomst, waaronder diverse raadsleden en andere 
geïnteresseerden. “Het eiland neemt 2,1 procent van 
de totale landelijke opgave aan duurzame energie-
opwek voor haar rekening.’’

Wethouder Both leidt de bijeenkomst vanuit een professioneel ogende 
studio. Na een korte inleiding gaat het over duurzame opwek, warmte, 
participatie en innovatie. “De RES zijn een set aan strategische afspraken 
over hoe we de doelen uit het klimaatakkoord vorm gaan geven. Dit kan 
de overheid niet alleen, maar het is de bedoeling om dit samen te doen 
met allerlei partijen en de bevolking.’’ In Nederland zijn dertig RES-
regio’s, waarvan Goeree-Overflakkee er eentje is.

Landbouw
“De afgelopen tien jaar zijn we met veel zaken rondom duurzaamheid 
bezig geweest. Dit zorgt voor een groot verschil met andere regio’s, 
die soms nog moeten beginnen. Er is al veel bereikt en op meerdere 
vlakken hebben we dan ook een voorlopersrol. Qua duurzame opwek 
bijvoorbeeld, dat is hier al grotendeels georganiseerd door wind- en 
zonne-energie. Daarin zijn we ook al zelfvoorzienend.’’

Er worden enkele cijfers getoond over het energieverbruik op het eiland 
(zie foto). Duidelijk grote verbruikers zijn de gebouwde omgeving en het 
onderdeel mobiliteit. “De gebouwde omgeving zorgt voor 40 procent van 
het energieverbruik. Dat is relatief veel: het landelijk gemiddelde is 13 
procent. Maar dat komt vooral doordat we hier weinig industrie hebben, 
en daardoor de andere sectoren relatief gezien meer energie verbruiken.’’ 
Opvallend is ook dat de landbouw, toch sterk vertegenwoordigd op het 
eiland, slechts 7 procent van het energieverbruik voor haar rekening 
neemt.

Grote rol
Het volgende thema is het aanbod van duurzame elektriciteit, eveneens 
ondersteund met enkele cijfers. In 2021 is er 225 megawatt (MW) aan 
windenergie gerealiseerd, 80 MW aan zonnevelden en 10 MW zon 
op publieke daken. Opgeteld wordt er dus 315 MW aan duurzame 
elektriciteit opgewekt op het eiland. “Dat is 2,1 procent van de totale 
landelijke opgave. Dit terwijl we qua bevolking maar 0,3 procent van 
Nederland vormen. We spelen dus een relatief grote rol.’’

De grote opwek aan energie uit natuurlijke bronnen vraagt wel het een en 
ander van het energienet. Lennard Seriese, voormalig beleidsmedewerker 
duurzaamheid van de gemeente en nu werkzaam bij Stedin, vertelt hier 
iets over. “We hadden een redelijk oud net in de gemeente. De afgelopen 
tijd is hard gewerkt om dit te verbeteren, waardoor het net meer aankan. 
Hiervoor zijn bijvoorbeeld de energiestations van Ooltgensplaat en 
Middelharnis vernieuwd.’’ Het eiland levert al geruime tijd terug aan het 
net en die laatste kan dat ook bolwerken.

Participatieproces
Tussendoor komen er ook verschillende stellingen in beeld, waarin de 
kijkers hun mening kunnen geven. Met de stelling ‘Voor grootschalige 
opwek van duurzame energie is geen ruimte meer op GO’ is bijna 50 
procent het ‘Enigszins mee eens’. Verder kiest 26 procent voor ‘Helemaal 
mee eens’, tegen 5 procent ‘Helemaal niet mee eens’. Het beeld is duidelijk.
Esther Slegh, beleidsadviseur duurzaamheid spreekt kort over de 

warmteopgave. “Dan gaat het al 
snel om zaken als zonnepanelen, 
isolatie en warmtepompen. Je ziet 
dat je snel achter de voordeur van 
mensen terechtkomt. Daarom 
hebben we als gemeente gezegd, 
we willen dat nadrukkelijk met 
de mensen gaan vormgeven. 
Voor een viertal kernen zijn we 
een participatieproces aan het 
ontwikkelen, binnen de gemeente 
zijn we er klaar voor. Als we dat 
proces opstarten, kunnen we 
met elkaar snel stappen zetten. 
Hierbij zijn transparantie en 
goede samenwerkingsafspraken 
belangrijk.’’

Coaches opleiden
Het belang van goed 
communiceren en samenwerken 
met de inwoners is veelvuldig 
te horen, bij alle sprekers. 
“We hebben ‘Samen voor 
een klimaatkrachtig GO’ 
ontwikkeld, een nieuwe manier 
van communiceren over deze 
thematiek. Het is de bedoeling 
dat de inwoner echt een stem 
krijgt, met ondersteuning van 
de gemeente.’’ Ook als het gaat 
om groene stroom en waterstof. 
“Bij dat laatste zijn er drie 
uitgangspunten: veiligheid, 
comfort en betaalbaarheid. Er 
mogen geen extra risico’s zijn, het 
moet altijd beschikbaar zijn en tot 
slot moet het betaalbaar blijven.’’

De betaalbaarheid is sowieso een 
belangrijk onderwerp als het gaat 
om duurzaamheid. “Momenteel 
zijn er de duurzaamheidsleningen, 
waarbij mensen tegen gunstige 
voorwaarden geld kunnen lenen 
om hun huis te verduurzamen. 
Zie het als een soort steuntje in 
de rug. Daarnaast zijn we bezig 
met een duurzaamheidscoach, 
die bij mensen thuis komt kijken 
welke stappen er gezet kunnen 
worden. Coöperatie Deltawind is 
al begonnen om deze coaches op 
te leiden.’’

Leerproces
Tot 1 oktober kan de RES worden 
ingediend. Er wordt wel benadrukt 
dat de RES geen eenmalige actie is, 
maar een leerproces. De RES zal 
dan ook iedere twee jaar worden 
geactualiseerd.

Goeree-Overflakkee

Erwin Guijt

Voor de warmteopgave komt de 
overheid al snel achter de voordeur 
terecht, of in dit geval op het dak. De 
gemeente zegt dit “nadrukkelijk met 
de bevolking te willen oppakken”.
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Vlinder in het bos
Annedine Quist maakte deze foto in het bos in 
Dirksland.

Mail uw foto met korte toelichting naar  
redactie@eilandennieuws.nl onder vermelding van 
‘foto van de week’. Wekelijks selecteren wij een foto 
voor plaatsing!
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De juiste oplossing van de puzzel van vorige week is 'Huttendorp'. J.C. Horseling uit 
Sommelsdijk wint een taart van Bakkerij Koese.

Puzzel mee en win een VVV-
bon ter waarde van 12,50 
euro.

Stuur de oplossing voor 
a.s. dinsdag 15.00 uur naar 
puzzel@eilandennieuws.nl. 
Of per post naar Postbus 
8, 3240 AA Middelharnis. 
Vermeld hierbij uw 
naam, woonplaats en 
telefoonnummer. De 
winnaar ontvangt bericht 
en wordt volgende week 
vermeld in de krant.

Paswerk
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Wethouder Tea Both: 
“Er is al veel bereikt 
en op meerdere vlak-

ken hebben we dan ook 
een voorlopersrol.” 
(Foto: archief Eilan-

den-Nieuws)

In april werd de 
laatste windmolen 

geplaatst op 
Energiepark 

Haringvliet Zuid, 
bij Stad aan ‘t 

Haringvliet (Foto: 
Vattenfall/ 

Jorrit Lousberg).



Kom werken bij Pligt Professionals! Wij zijn een dynamisch 
familiebedrijf met ruim 100 jaar historie. Op 3 kwekerijen in 
‘s-Gravenzande en Heinenoord werk je aan een bloeiende 
toekomst. Jaarlijks vinden 12 miljoen door ons gekweekte 
planten, hun weg naar consumenten in heel Europa.

Het zijn de mensen - onze ‘Professionals’ - die het verschil maken. 
In state-of-the-art kassen, met de modernste technieken, ga 
je de grootste uitdagingen aan. Ons assortiment van ruim 12 
verschillende potplanten biedt ieder seizoen nieuwe bloeiende 
verrassingen. 

Passie en de constante drive om te verbeteren zijn kenmerkend 
voor ons bedrijfs-DNA. Als nieuwe ‘Professional’ ontwikkel je jezelf 
en draag je bij aan onze groei als topspeler in de potplantenmarkt.

»  MEDEWERKER PRODUCTIE / 
SCHOLIEREN

»  TEAMLEIDER EXPEDITIE / 
PRODUCTIE

»  ASSISTENT 
BEDRIJFSLEIDER

»  COMMERCIEEL MEDEWERKER 
BINNENDIENST

»  OPERATOR LOGISTIEK

»  SPECIALIST MARKETING & 
COMMUNICATIE 

+31 (0)186 60 12 63
Info@PligtProfessionals.nl
www.PligtProfessionals.nl

VESTIGING HEINENOORD 
Gorzenweg 6E
3274 LL Heinenoord

VESTIGING HEENWEG
Maasdijk 101B

2691 PC ‘s-Gravenzande
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VESTIGING MAASDIJK
Maasdijk 91
2691 PC ‘s-Gravenzande

VACATURES BIJ 
PLIGT PROFESSIONALS:

PROFESSIONALS 
MET PASSIE 
GEZOCHT

BEN JIJ ONZE NIEUWE 
PROFESSIONAL?

SOLLICITEER NU: 

WWW.PLIGTPROFESSIONALS.NL


